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S'acosten les eleccions

A dos mesos de les eleccions locals i autonòmiques no hi ha dubte
que res no pot quedar-ne al marge. El nou delegat de Govem, Mi-
quel Ramis, s'oferí com a interlocutor entre Madrid i Palma per re-
prendre unes relacions que no només són "manifestament millora-
bles", com va dir, sinó que quan existeixen deriven tot d'una en en-
frontaments. N'hi ha prou a recordar el règim especial del qual el
Govem central, tot i que en el seu moment fou una iniciativa del
Partit Popular, no en vol ni sentir parlar. 0 també, tot el seguit de
lleis del Parlament balear que des de La Moncloa s'ha ordenat im-
pugnar, com el cas de la Llei de paritat, congelada pel Tribunal Cons-
titucional a instàncies de l'executiu espanyol. Sens dubte fa falta més
lleialtat institucional, i per això mateix cal pensar que la bona volun-
tat del nou delegat de l'Administració central no passarà de ser un
exercici teòric del que hauria de ser. No cal esperar que a poques
setmanes de les eleccions hi hagi un canvi d'actitud. En realitat, bal-
dament no sobrin les bones paraules, ja no queda més remei que
esperar el 25 de maig per veure com es recompon el mapa polític de
les Illes.

Unes eleccions que arriben a un moment delicat per a l'economia,
a les portes d'una temporada turística incerta a causa de la crisi eco-
nòmica internacional i, d'una manera molt especial, per les incerte-
ses que provoca el terrorisme i l'amenaça de guerra a Iraq. En aques-
ta crisi hi ha quelcom que és incontrolable des de les Illes -ningú no
té poder aquí per solucionar els problemes d'Alemanya o per dir a
Bush com governar l'imperi- però des de l'Administració central (on
Aznar sí que podria tenir un paper més actiu en la pacificació del
món, en lloc de mostrar-se tan rotundament bel·licista) i des del Con-
solat de la Mar no s'avenen a raons i es culpen de la situació. Una
situació que provoca desconfiança entre els ciutadans i una mala
imatge a l'exterior.

Es aquesta situació fruit de l'estratègica del Partit Popular per re-
conquerir el Govem de les Illes Balears? Molt ens temem que sí o
que, com a mínim, els conservadors se n'aprofiten de qüestions com
l'ecotaxa, que ha provocat un desencontre important entre l'Admi¬

nistració autonòmica i els hotelers, per assetjar i intentar expulsar el
Pacte de Progrés de les institucions. El Pacte de Progrés ha fet un
gran esforç, primer d'improvisació i a mesura que passaven els me-
sos de diàleg intern, per harmonitzar els diferents programes electo-
rals de cadascun dels seus membres, que van des del centre-dreta
d'Unió Mallorquina a l'ecologisme radical del diputat Buades. Però
la proximitat de les urnes ha revifat velles diferències que amenacen
de trencar la imatge d'unitat que, malgrat tot, s'havia aconseguit.

En definitiva, la gran incògnita de les pròximes eleccions és si el
Pacte de Progrés podrà mantenir els escons actuals o, fins i tot, am-
pliar-ne el nombre. 0 si qui recuperarà la majoria serà el Partit Popu-
lar, amb un Jaume Matas que, en el moment de redactar aquest edito-
rial, encara no havia estat proclamat candidat. Un Partit Popular que
no sabem si serà capaç d'evolucionar cap al centre -un camí que sem-
blava haver iniciat fa quatre anys i que quedà barrat, justament, pel
fracàs electoral- o si, per contra, escorará de bell nou cap a fórmules
socialment conservadores i econòmicament ultraliberal, ja viscudes
en èpoques anteriors. En qualsevol cas, les diferències de vots ningú
no creu que siguin grans i, en conseqüència, hom pensa que la cam-
panya electoral serà més dura i bruta que mai. Una llàstima, perquè,
probablement, les estratègies de campanya deixaran de banda el bes-
só dels programes que, en definitiva, són els que han de marcar el
futur. En aquest sentit seria necessari un exercici aclaridor, tant de
part del Pacte de Progrés, i de cadascun dels partits que el formen,
com del Partit Popular. De moment, nosaltres, en la mesura de les
nostres possibilitats, tractarem d'aclarir alguns dubtes. En aquest
número debatem la situació econòmica, per intentar descobrir quina
és realment i no fer economia o política ficció com es fa habitual-
ment. I també, tractam d'aprofundir en una realitat social concreta,
com és el món de la dona. La Llei de paritat és una llei discriminatò-
ria positiva, és a dir, que afavoreix la igualtat i, en bona mesura, la
feminització de la societat. Un tema que, dissortadament, encara ha
de ser objecte de debat. Com tants d'altres a la nostra societat.
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Informe

Una economia en guerra
Sebastià Verd

Després d’un lustre de creixement desbordant, les
Illes Balears han entrat en un període d'alentí-

ment econòmic que, per a alguns, és de recessió.
Primer s'havien encès les alarmes socials i

mediambientals i ara ho han fet les econòmiques.
Tot això en un ambient marcatper la incertesa

d'una guerra a Iraq -que accentua la crisi
provocada arran de l'II de setembre- i un conflicte
civil, de portes endins, entre els grans empresaris

turístics de les Illes i el Govern del Pacte de
Progrés. Quan només manquen dos mesos per a

les eleccions.

zat pel Pacte de Progrés desestabilitzà les bones relacions que
els poders econòmics sempre havien tengut amb el Consolat
de Mar. L'ecotaxa fou el punt de fricció més sonat, amb reper-
cussions internacionals que perjudicaren la imatge exterior de
les Illes

S'acosta la guerra i s'acosten les eleccions. Dues fites que mar-
quen el futur immediat de les Illes després d'haver viscut un
dels períodes de major activitat econòmica de tota la seva his-
tòria. Entre la guerra del Golf i l'l 1 de setembre, l'economia de
les Balears registrà creixements desbordants, sobretot en tu-
risme i construcció, la principal repercussió dels quals ha estat
un increment demogràfic que amenaça de col·lapsar els ser-
veis i les infraestructures públiques. L'economia mundial era
en expansió i les Illes s'havien convertit en una destinació se-
gura -davant els perills d'una Mediterrània oriental situada entre
el perenne conflicte de l'Orient Mitjà i la guerra dels Balcans-
tant per als que hi volien passar les vacances com per fer-hi
inversions immobiliàries. Els Estats Units
no mostraven cap símptoma de debilitat i,
en qualsevol cas, les crisis econòmiques eren
quelcom llunyà: al Japó i al sud-est asiàtic.
A Europa, Alemanya continuava exercint de
locomotora a l'espera d'un euro que ben avi-
at s'havia de convertir en la moneda única.

La història i els resultats que se'n deriven
d'aquesta situació ja són prou coneguts. Les
Balears vivien en ple tercer boom quan, de
cop i volta, la unificació alemanya començà
a passar factura a la República Federal. Les
inversions a l'exterior es frenaren i el turis-
me alemany se'n va témer que hi havia al-
tres destinacions de sol i platja més barates
que les nostres illes. Un fet que coincidí amb
les alarmes que es dispararen a ca nostra
sobre la manca d'aigua, els problemes elèc-
tries i, en definitiva, sobre la massificació.
En aquest punt, el canvi polític protagonit¬

SÍMPTOMES DE CANVI

Però la crisi ja es veia venir. No obstant això, el nou boom
que s'havia viscut a finals dels anys noranta i començament
del segle presentava, des d'un punt de vista estrictament eco-
nòmic, més signes positius que negatius. No debades, les in-
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El sector turístic contra la guerra llegir a rinforme d'Hispalink que elaboren les uni-
versitats espanyoles conjuntament amb les cambres
de comerç i que, fins ara, ha presentat la conjuntura
més favorable per a les Ules de totes les que s'han
publicat (CAEB i Cambra de Comerç). Diu Hispa-
link que "la situado económica de les liles Balears
cal emmarcar-la en un context d'incertesa que afecta
l'economia internacional i que ha afectat el mercat
turístic que és la locomotora de l'economia de les
Ules, de tal manera que el creixement econòmic per
al 2002 será del 0,9%, sis dècimes per davall del
que s'havia estimat en l'anterior informe i més d'un
punt per davall de la mitjana estatal".

El Foment de Turisme de Mallorca s'ha mobilitzat, en nom de tot el sec-
tor, contra la guerra a Iraq i ha demanat al president Aznar la no-interven-
ció del Govern espanyol per raons que afecten no només els drets humans
sinó la seguretat i l'economia de les Illes Balears. No debades l'ambient
prebèHic ha paralitzat el mercat de reserves i, conseqüentment, incremen-
tat el nerviosisme de majo-
ristes de viatges, agències,
transportistes i hotelers -en
definitiva tota la cadena tu-
rística- davant un previsible
any de nous descensos.

Els hotelers recorden com

fa deu anys, després de la
guerra de Golf, es va produir
una reactivació important a
les Illes, però sabem que ara
les circumstàncies no són les
mateixes i que el clima de
terror iniciat arran de l'Il de
setembre pesa com una llosa sobre el sector. És lògic, per tant, que els
empresaris hagin sumat la seva veu a les protestes contra la submissió
d'Aznar i del PP als propòsits militars de Bush.

Hom pot dir que el turisme s'ha aixecat amb raó i Justícia contra aquesta
guerra perquè és el primer conflicte bèl·lic que té un efecte contrari i global
contra el sector. Va passar arran de l'atemptat contra les Torres Bessones,
que provocà la fallida de nombroses companyies aèries i també en ocasió
dels atemptats de DJerba, Balí i Kenya contra interessos turístics.

Encara que només sigui per això, el Foment de Turisme és en contra de
la guerra, tot i que hi ha molts d'altres motius. Ei turisme, segons es mani-
festà a la Cimera de la Terra de Johannesburg, és un instrument de pau,
encaminat a incrementar les relacions entre tots els països i a ser un ele-
ment clau en el desenvolupament dels pobles. També és, però, un mirall
de les economies occidentals i, per això mateix, és atacat per aquells que
se n'han declarat enemics.

INCERTESA A LLARG TERMINImmm

999 Cal dir que al llarg de l'any tots els organismes i
institucions que elaboren informes de conjuntura
havien anat rebaixant les previsions de creixement.
"Sa Nostra" i el Govern (la Conselleria d'Hisenda)
sempre anaren per sobre dels informes empresarials
però, en qualsevol cas, la tendència comuna és a la
baixa, un fet que no pot ser obviat. Les causes són
clares. Hispalink ens diu que el sector serveis de les
Balears presenta un clar estancament (0,2%) provo-
cat per una menor afluència turística (-15% de turis-
tes alemanys i -1,8% de britànics) que només s'ha
vist compensat per la despesa turística que, tot i dis-
minuir un 3,2% en termes reals segons la UIB, ha
vist incrementar la despesa per persona i dia en un
4%. La diferència ve donada per la disminució dels
dies d'estada i pel nombre global de visitants. Tot
plegat fa que l'economia turística hagi entrat en nú-
meros vermells, que encara són tolerables, segons
els experts, si enguany o l'any que ve es produeixversions fetes en els darrers anys i els increments de preus

assolits a causa de la forta demanda exterior havien sanejat les
empreses, de manera que podien fer front a qualsevol contin-
gència en molt millors condicions que durant la darrera crisi.
L'únic aspecte negatiu era l'accentuació dels desequilibris so-
cials i mediambiental propis del model de desenvo-
lupament. La construcció s'havia disparat, tot impo-
sant la urgència de limitar el creixement urbanístic,
cosa que ja s'inicià durant les presidències dels po-
pulars Cristòfol Soler i Jaume Matas. Però el model,
contra tot pronòstic, continuava -continua- generant
llocs de feina.

La crisi econòmica alemanya encengué les prime-
res alarmes, però foren els atemptats contra les Tor-
res Bessones de Nova York i el Pentàgon els que pro-
vocaren, si més no cronològicament, el gran canvi,
el big bang del turisme internacional que, lògicament,
havia de tenir una enorme repercussió en la, sens
dubte, primera destinació de vacances d'Europa. El
2001 finalitzà amb xifres de producció molt sem-
blants a les de l'any anterior, la qual cosa fins i tot
podria haver-se rebut com a signe positiu per a una
economia que urgia una estabilització. No obstant
això, el 2002 accentuà un alentiment que, si ens cen-
tram en el turisme era de recessió o, almenys, de
descens de la major part dels indicadors. Ho podem
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una recuperació.
En qualsevol cas, el descens que registren els balanços turís-

tics es veu compensat per la construcció que, sense arribar als
percentatges insostenibles d'anys enrere, encara és el sector
que registra major creixement amb un 2,9%. Les moratòries
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s'han començat a sentir amb una
reducció de les llicències d'obres,
però sobretot el que es nota és el
descens de la demanda de segones
residències. Des de la patronal de
la construcció ja fa molt de temps
que es pronostica una davallada en
picat de l'activitat, que podria afee-
tar quasi la meitat dels més de qua-
ranta mil treballadors que fan fei-
na al sector, però, de moment, les
previsions d'enfonsament deixen
pas a altres més tranquil·litzado-
res que parlen de creixements mo-
derats per al pròxim any. Creixe-
ments que també són factibles a la
indústria, que presenta uns espe-
rançadors repunts d'activitat i al
sector primari, tot i que aquest si-
gui un sector gairebé marginal des
del punt de vista econòmic, enea-
ra que no sigui així en termes de
sostenibilitat ambiental i de parti-
cipació en un hipotètic PIB que in-
clogués la preservació de l'entorn.

la mateixa dinàmica del sector de
serveis: "es manté la mà d'obra -

digué- perquè vivim a una socie-
tat de serveis en la qual no hi té
cabuda una regulació temporal de

'

m l'ocupació. Un hotel ha de funci-
'

onar amb tot el personal tant si té
deu com cent clients. Allò que
succeeix és que som davant una
minva de la productivitat".

UN NOU TURISME

El mercat turístic ha canviat i
cal adaptar-s'hi, la qual cosa equi-
val a reconèixer que a més de les
mesures conjunturals que s'hagin
de prendre per capejar el tempo-
ral en temps de guerra, cal fer
canvis estructurals. S'ha consta-

tat a les darreres grans fires turís-
tiques de Londres i Madrid i als
informes de l'Organització Mun-
dial del Turisme, segons els quals
malgrat el 2002 s'hagi observat
una lleugera recuperació del tu-
risme internacional, després que

el 2001 registràs un descens per primer cop a la història,
s'ha vist com els viatges que es fan són més curts tant en
distància com en temps. Les destinacions elegides són a
l'interior dels països de procedència o en els veïns, es fan
viatges de curta durada, i sobretot es nota una baixada de
l'avió com a mitjà de transport i del paquet turístic davant
el cotxe i l'anomenat turisme independent que, en molt de
casos, organitza ell mateix els itineraris i les reserves a
través d'Internet.

La crisi turística afecta tot el món i no només les Bale-
ars, però es nota més en economies com la nostra, fona-
mentades en el turisme de vacances. Els hotelers que ope-
ren al Carib varen veure disminuir els beneficis de l'any
passat en un 30% i des d'Exceltur -el lobby que reuneix les
grans empreses turístiques espanyoles- s'accentuà la man-
ca d'ingressos turístics davant l'increment del nombre de
visitants a Espanya. Ho va fer Abel Matutes, com a vice-
president de l'associació en els moments previs al discurs
de cloenda d'Aznar de l'assemblea que antecedeix Fitur. El
president del Govern espanyol carregà les tintes sobre el
rècord de visitants i destacà la bona marxa del turisme en

un context internacional advers, però sense considerar que
per primer cop el pes del turisme en el PIB estatal havia
disminuït i també, de forma molt considerable, ho havia
fet la despesa dels turistes per persona i dia. Una qüestió,
aquesta, que serví d'argument al conseller de Turisme, Ce-
lestí Alomar per acusar el Govern central de manipular les
xifres relacionades amb les Balears. Aznar havia dit que
les Illes eren l'excepció en negatiu de tot l'Estat. Segons
Alomar, la minva de turistes a les Balears és innegable,
però també ho és que la despesa per persona i dia s'ha in-
crementat a diferència del que ha passat a la resta de zones
turístiques.

UN HORITZÓ DE
TEMPESTES

La perspectiva econòmica d'enguany i dels pròxims anys no
és bona. En aquest sentit les previsions més negatives prove-
nen de les institucions empresarials. Tant la patronal CAEB
com la Cambra de Comerç han calculat que el PIB del 2002
haurà estat negatiu, amb un -0,6% i un -0,5% respectivament.
Segons el president de la Cambra, Miquel Lladó, aquest és un
fet sense precedents en els darrers vint anys, a pesar de la qual
cosa -afirmà- "només es tracta d'un indicador econòmic que
ens diu que qualque cosa ha deixat de funcionar bé". El presi-
dent de la patronal CAEB, Josep Oliver, és de la mateixa opi-
nió: "ens agradaria donar xifres positives, però aquestes són
les que ens han sortit i, en qualsevol cas -afegí- la realitat és la
que és, no la canviarem amb unes estadístiques".

I quina és la realitat, segons els presidents de la Cambra i de
la patronal? Ambdós creuen que la situació és delicada, però
que les Balears continuen sent una comunitat rica. Però tots
dos opinen que quan es registra una caiguda d'entrades de tu-
ristes d'un 8% per Son Sant Joan i quan les pernoctes baixen
un 9%, seria miraculós si els càlculs no fossin negatius. A més
a més, la Federació Hotelera de Mallorca xifra en un 20% la
caiguda del turisme d'hotel. I amb tot això, l'enquesta de con-
fiança dels empresaris que elabora Eurocambres mostra un
descens a les Balears del 40%. És a dir, que el pessimisme és
la tònica general de l'empresariat de les Illes Balears davant el
futur immediat, un pessimisme que s'agreuja -inevitablement-
davant l'amenaça d'una nova guerra a Iraq queja ha provocat
la paralització de reserves turístiques per a la pròxima tempo-
rada.

Però davant tota aquesta incertesa, paradoxalment, continu-
en creant-se llocs de feina que, alhora, segueixen atraient im-
migració. Segons Miquel Lladó, aquesta situació s'explica per
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s'hi troba el Govern, pretenen un missatge d'optimisme. Així,
tot d'una que la CAEB feu conèixer les seves previsions, el
conseller de la Presidència i portaveu de l'executiu, Antoni
Garcias, qualificà de frívols els empresaris alhora que desmen-
tia que l'economia pogués ser en recessió. En opinió d'alguns
membres del Govern, la patronal es fa malbé ella mateixa per
motius polítics, tot el contrari del que opinà el portaveu del
Partit Popular, Joan Flaquer, per a qui les dades negatives res-
ponen a una realitat que és, afirmà, "més caparruda que ei Pac-
te de Progrés". En aquest sentit Flaquer no desaprofita ocasió
per cridar el seu electorat perquè el pròxim 25 de maig facin
fora el Pacte del Consolat de manera que la societat balear
pugui despertar "d'un mal somni".

No tan segurs de l'èxit conservador, però igualment comba-
tius contra el Pacte de Progrés, coneguts empresaris com
Gabriel Escarrer i Miquel Fluxà han pres partit. Ja a la festa
anual del Foment, Fluxà criticà durament la política turística,
tot i que advertí de la necessitat que Govern i agents socials
vagin de la mà per adaptar les Illes a la nova demanda. Un
encontre, però, que és avui impossible i que, com afirmà, hau-
rà d'esperar a després de les eleccions. Llavors, amb el Govern
que sigui, no hi haurà més remei que negociar.

La dada

Més població i més llocs de feina
Tot i que les xifres d'atur tendeixen a incrementar-se, hi ha

dos fets que destaquen quan parlam de conjuntura laboral.
Per una part l'augment de demandants d'ocupació com a con-
seqüència d'una immigració que no deixa de créixer. Segons
les darreres dades, a finals d'any la població resident a les Illes
era de 916.968 persones, amb un increment del 4,5%. És el
percentatge més alt de tot l'Estat (una mitjana d'1,7%) per
sobre de Madrid i Catalunya (2,8% i 2,2% respectivament) que
tradicionalment eren les comunitats que atreien més immi-
gració.

Això fa que per al 2005 s'hagi previst una població per sobre
del milió d'habitants, quan el 1996 només era de 760.000, és
a dir, que en els darrers cinc any va augmentar un 20,5% quan
el conjunt d'Espanya només ho va fer un 5,4%.

Aquest fort increment demogràfic té com a causa l'explosió
econòmica registrada des del 1996 fins ara. En aquest perío-
de s'han creat 140.000 noves ocupacions. El 2002 es va tan-
car amb 345.581 treballadors d'alta a la Seguretat Social, un
1,3% més que l'any anterior. És el percentatge més baix del
darrer període econòmic, però malgrat tot és encara positiu.

LA LÍNIA DIVISÒRIA

És evident que en plena crisi, les aigües baixen tèrboles. En
aquest sentit, els analistes esperen les dades de conjuntura de
la Conselleria d'Hisenda i les de "Sa Nostra" per fer una com-
posició de lloc definitiva. Però tant l'una, com l'altra s'allar-
guen més del compte. El Govern perquè vol afinar la previsió
amb dades tancades el 31 de desembre i el Centre de Recerca
Econòmica de "Sa Nostra", que dirigeix l'economista Antoni
Riera, perquè se sap al centre de totes les mirades, amb el com-
promís d'haver de fer el pes entre Govern i sectors empresari-
als. Es pot dir que entre la previsió més favorable -fins ara
seria la d'Hispalink i la menys favorable, la de la CAEB, no-
més hi ha 1,5 punts de diferència, la qual cosa no tendria cap
importància en època de bonança. En aquest cas, però, marca
la línia divisòria entre el creixement i la recessió, un factor
psicològic que transcendeix l'àmbit econòmic per situar-se.

ENTRE LA GUERRA I LA PAU

Batalles polítiques a part -de l'ecotaxa ja se n'ha parlat molt
en anteriors ocasions- és clar que vivim una situació delicada.
El terrorisme ha declarat la guerra al turisme i la pau promesa
per Bush, és a dir, la "guerra preventiva" no ha fet sinó incre-
mentar la inseguretat, Aquest és l'escenari en què es mouen
uns canvis que són absolutament determinants per al futur de
les Illes Balears, on més del 80% del PIB depèn del turisme i,
en concret, d'una fórmula de fer turisme, la de "sol i platja"
que comença a passar de moda o a exigir uns serveis comple-
mentaris. Aquesta situació s'agreuja a les Balears amb un mo-
del econòmic fonamentat en el continu creixement, però al qual
ha arribat l'hora de l'estabilització. A la crisi de confiança dels
consumidors, causada per la por als atemptats terroristes, la
incertesa de la guerra i els problemes econòmics ale-
manys, se suma aquest canvi en els hàbits dels turis-
tes. Uns canvis que tenen poc o res a veure amb la
situació conjuntural i sí amb l'evolució d'un turisme
de masses que ha madurat i que exigeix més a canvi
del preu que paga per les vacances. Un dels grans ma-
joristes de viatges del món, Thomas Cook ja fa feina
amb una hipòtesi que és molt preocupant per a nosal-
tres, segons la qual els clients que només desitgen "sol
i platja" disminuiran entre un 20% i un 30% en el prò-
xim lustre.

Més encara, Taparició de fenòmens nous en el mer-
cat, com les companyies de vols barats i Internet, jun-
tament a l'expansió del turisme residencial i el ressor-
giment d'antics i nous mercats alternatius han capgi-
rat el panorama de manera inesperada. En aquest con-
text l'espera sobre el que pot succeir a Iraq evita que
els economistes facin previsions. Ningú no sap què
pot passar i com evolucionaran els fets. Alguns es pre-
paren per al pitjor, mentre que d'altres, entre els quals
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Balears i extreure'n conclusions de cara al futur
immediat. Ja s'han fet d'unes jornades prèvies,
una sobre demografia i immigració i l'altra so-
bre l'efecte dels vols de baix cost sobre el turis-
me. Des del Govern s'afirma reiteradament que
no hi ha motius per parlar de recessió econòmi-
ca, però se sap que les coses ja mai més no tor-
naran a ser com abans i que el desenvolupisme
que, malgrat tot, ha funcionat durant tres llar-
gues dècades ha de donar pas a un altre model,
però quin?

D'alguna manera també pensen el mateix les
patronals. La CAEB, tot aprofitant el seu vint-
i-cinquè aniversari, també ha convocat el seu

particular congrés o, si més no, una jornada
empresarial dedicada a reflexionar sobre el fu-
tur immediat de les Illes Balears. Serà abans de
les eleccions. I, d'altra banda, la Federació Ho-
telera de Mallorca i l'Associació d'Agències de
Viatges de les Balears han pres la iniciativa de
redactar un Llibre Blanc del turisme de Mallorca

en el qual es puguin concretar unes poques propostes, clares i
operatives, per millorar la competitivitat de l'activitat turísti-
ca. Un llibre blanc que, es vulgui o no, s'ajuntarà als estudis
iniciats pel CITTIB, el Centre de Recerca Turística de les Illes
Balears i als resultats de la comissió internacional d'experts
que continua fent feina sobre totes les circumstàncies que en-
volten el món turístic.

En definitiva, som davant uns mesos de gran activitat, no

davant les eleccions, en el plànol polític.
En qualsevol cas, les dades ja conegudes apunten que tant la

conselleria com la caixa d'estalvis presentaran unes xifres de
creixement. Des del Govern, el conseller Joan Mesquida apos-
tava fa unes setmanes per un increment del PIB d'entorn un
1 %, mentre que Antoni Riera ho feia per un augment inferior,
sobre el 0,5%. A favor d'aquest argument hi ha l'ocupació. Se-
gons Mesquida "una situació de crisis sempre va acompanya-
da d'una pèrdua de llocs de feina, cosa que no es
dóna en aquests moments". Tot el contrari, les
Balears varen tancar el 2002 amb quatre mil ocu-
pacions més, amb una xifra d'alta a la Seguretat
Social de 343.500 treballadors, 30.000 més que
l'any 1999. Mai no hi havia hagut tanta gent fent
feina a les Illes.

El problema és saber si aquesta situació es man-
tendrá o si s'entrarà en un període de recessió tam-
bé en el món laboral. En una roda de premsa per
informar sobre les dades d'atur del passat gener,
es va demanar a Pere Mascaró, el director del
Servei d'Ocupació de les Ules Balears, si era pos-
sible que una economia en recessió creàs noves
ocupacions i que al mateix temps registràs una
inflació alta. La resposta fou que no, que així s'en-
senyava a la facultat d'econòmiques quan ell es-
tudiava. Però és evident que les coses també han
canviat i que, si més no, l'economia no és una
ciència exacta. La teoria econòmica no ha previst
casos com el de les Illes Balears.

CONGRÉS D'ECONOMIA

només política per causa de les eleccions, sinó de cara a defi-
nir l'estratègia a seguir per a les Illes en un món convuls pels

Aquesta circumstància és la que ha mogut la Vicepresidèn-
cia econòmica del Govern a convocar el I Congrés d'Econo-
mia previst per a aquest mes de març. La intenció, segons el preparatius de guerra i per la preocupació davant els efectes
vicepresident Pere Sampol i el director general d'economia,
Antoni Montserrat, és debatre sobre el model econòmic de les

causats pels desequilibris socials, el més perjudicial de tots els
quals és, sens dubte, el terrorisme.
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Taula rodona amb Esteve Bardolet (economista de la
Cambra de Comerç de Mallorca, Eivissa i Formentera),
Tomàs Méndez (director general de la Direcció General
de Programació i Ordenació Econòmica de la Conselle-
ría d'Hisenda i Pressuposts del Govern de les Illes Bale-
ars), Francesc Sastre (professor de la UIB, coordinador
de VInforme Hispalink, dades corresponents a Balears),

Vicenç Tur (economista, assessor de la CAEB).

Darrere les xifres
Magdalena F. Mulet

Darrere les xifres i de la utilització política que pugui fer-se 'n hi ha una
realitat que canvia, que es mou no només per la seva pròpia força sinó
arrossegada per una situació internacional política i econòmica excepció-
nal a la qual una economia turística és especialment sensible. Els convi-
dats a aquesta taula estan tots d'acord a l'hora d'assenyalar els factors que
determinen la nostra situació, però no tant al moment de fer-ne l'anàlisi,
de posar elpes en un o altre d'aquests factors com a causa de l'alentiment
que aquest darrer any haurà sofert la nostra economia.

Els experts convocats a aquesta tertúlia reconeixen que no són tan im-
portants els percentatges, ja que en una comunitat petita qualsevol inci-
dència fan variar el resultat absolut, el que importa és que hi ha una reali-
tat certa: la incertesa.

coneguts. Hem de llevar ferro al tema de
les diferències de mig punt. Jo li dona-
ria més importància al fet que hi ha una
desacceleració econòmica, la xifrem com
la xifrem, que afecta tota l'economia oc-
cidental i que té una sèrie de causes.
L'any 2002 té unes sèrie de característi-
ques que s'han d'observar. El futur és
molt incert, el 2002 ha estat un any pi-
vot amb canvis que estan relacionats no
només amb la desacceleració mundial
sinó amb una sèrie de canvis econòmics

que tenen a veure amb qüestions políti-
ques, i de canvis també de l'estructura
de la demanda del mateix sector turístic.
A nivell tècnic és molt clar que la desac-
celeració es deu a una sèrie de factors.
Llavors cada un de nosaltres posarem el
pes en un o altre factor. Però quant als
factors, tots direm els mateixos, perquè
són clars i generals i afecten tota l'eco-
nomia turística del món.

ONA: Les xifres que han donat sobre
quins haurà estat el creixement econò-
mic a les Balears el 2002 han ocupat ti-
tulars de diaris, i serveixen uns i altres
com a arma, per què no es posen
d’acord?

aquestes dades a la mà, o sense elles,
quina és la realitat econòmica de les
Illes?

Méndez: La situació de Balears, no s'abs-
treu del cicle econòmic mundial de tots

Méndez: Ara acab d'arribar de Canàries,
i francament en comparar podem pensar
que no estam tan malament. A Canàries
tenen recursos que nosaltres no tenim,
fins i tot un excés d'inversió pública, de
Fons Europeus... que aprofiten per fer
grans infraestructures que no necessiten,
obres faraòniques que desvirtuen la rea-
htat. Hi ha una sobreinversió; en ports i
carreteres, i ara es preocupen per les
mateixes coses que nosaltres: parlen de
moratòries.

ONA: La situació econòmica preocupa,
hi ha una divisió entre els grups d'ex-
perts, o d'entitats que fan estudis, uns
diuen que ens trobam amb un creixement
negatiu, mentre altres afirmen que és
positiu. La diferència no és molt grossa
però hi ha la frontera psicològica. Amb
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Sastre: Aquest és un territori molt redu-
ít i qualsevol situació fa que es produei-
xin grans pujades o davallades. I això que
la construcció encara està a un nivell
molt alt i ara hi ha encara 50.000 cons-

tructors mentre que n'hi havia 18.000 fa
sis o set anys. Això vol dir que estam en
un boom. Però, ciar, créixer sobre créi-
xer, i sobrecréixer...
Tots els models que utilitzam nosaltres
són conflictius quan ens trobam a un
punt d'inflexió. I a més hi ha una cosa
important i que s'ha de dir, i és que les
fonts d‘informació que utilitzam per ar-
ribar a conclusions són molt diferents, i,
més encara, són a vegades contradictó-
ries. Per exemple, segons les dades de la
despesa turística, el nombre de gent que
ve que té segona residència és el 4%;
però la nova enquesta que ha fet la Con-
selleria de Turisme diu que és el 10%.
Aquest és un exemple anecdòtic, però
això es repeteix constantment. Segons
els indicadors utilitzats i la metodologia
implícita et dóna aquestes diferències
d'un punt que a nivell periodístic, com
deieu, són molt significatives, molt es-
pectaculars.

mitificar el tema de les xifres, perquè el
que es veu és una tendència, no s'ha de
ser absolut a partir d'un PIB. Ara, el que
passa a aquests moments tant si és un
creixement de més 0,5% o menys 0,5%,
és que es constata una desacceleració. I
ja ho veurem, el que hem fet a la Cam-
bra de Comerç de moment és un avanç i
d'aquí a uns mesos ja ho veurem i ho po-
drem rectificar a la baixa o la l'alça. Ara
tenim dades fins al mes d'octubre i de
novembre. Entenc que a efectes de mit-
jans de comunicació és un material bo
per explotar. Però, dit això, jo crec que
ens hem de fixar que a partir de l'l 1 de
setembre, quan ja hi havia una petita
desacceleració econòmica, encara que a
Espanya encara no havia arribat, perquè
"España va bien", l'efecte de l'l 1 de se-
tembre va ser bestial i ningú no va fer
una estimació del PIB a aquell moment,
però ho consideraren fatal per al turis-
me. En tot cas al cap de dos mesos, jo
vaig assistir a una reunió a Brussel·les
sobre els efectes de setembre on ja es
començà a dir que Balears no sofririen
les conseqüències perquè seria una des-
tinació refugi. Que els turistes no aniri-
en a Amèrica, i de fet no hi han tomat, ni
al Tailàndia, però a Mallorca sí...
Els economistes darrerament quan do-
nam dades de PIB passades ja ens equi-
vocam, i no en parlem quan feim previ-
sions!, i estimacions, encara que això té
unes raons.

hem de ser clars i dir que el fet que aquí
baixem el nostre nivell d'activitat total
un 0,5%, un 1% o un 1,5% no pot consi-
derar-se que sigui una situació de crisis
catastròfica. Seria molt perillós o preo-
cupant que hi hagués caigudes un parell
d'anys seguits amb creixements molt bai-
xos, taxes d'atur elevades, i taxes d'ocu-
pació del sectors productius molt baixes.
Si analitzam el tema de l'ocupació ens
ajuda a entendre millor la situació actu-

al, perquè és un cas
claríssim. En el

Tur: Però que a nivell real no volen dir
res.

Sastre: Hem de desmitificar la dada ab-
soluta que és el titular de diari.

Bardoiet:
"S'hadedesmiti- 1999 i el 2000 el
ficar ei tema de
ies xifres. Ara, el
que passa a
aquests moments
tant si és un crei-
xement de més
0,5% 0 menys
0,5%, és que es
constata una

desacceleració".

Tur: En primer lloc hem de situar-nos,
perquè és ben cert que tota aquesta bata-
lla de xifres crea molta confusió. A Ba-
lears hem viscut en els darrers temps uns
creixements i unes situacions extraordi-
nàries, per motius acumulatius extraor-
dinaris. La quantitat de factors que ens
han afavorit probablement no es tornin
a repetir al llarg de la història. Afavorir
o perjudicar, perquè pot significar mort
d'èxit, no ho sé.
Els factors extraordinaris varen fer que
els creixements del 1999, del 2000... fos-
sin extraordinaris. Tothom tenia clar que
no es podrien mantenir creixements del
6% o del 7% indefinidament, i ara s'han
aturat aquests factors, i ara hi ha altres
destinacions turístiques que eren fora del
mercat que hi han entrat amb força.
Una sèrie de factors, com la situació ale-
manya internacional, o la moda, que tam-
bé influeix... i que fan que el creixement
s'hagi frenat en sec el 2002. Quant als
factors que hi han incidit, i té raó Mén-
dez, estam tots d'acords en la llista. Ara,

principal problema
que tengueren les
empreses fou que
no podien cobrir els
llocs de feina, les
seves necessitats de

REALITAT CANVIANT

Sastre: Però això té una explicació.
L'economista té uns models i unes vari-
ables i els aplica, i a partir del resultat
tenen l'estimació. I què ha passat, que el
model ha canviat i les variables depenen
de la realitat que ha estat molt canviant i
a més els canvis s'han produït molt ràpi-
dament.

plantilles de perso-
nal, fins al punt que
en el 2001 quan la
pressió de la de-
manda del mercat

va remetre una

mica i hi va haver mà d'obra per poder
contractar, a l'hora de fer la plantilla per
poder cobrir la temporada turística, tot i
que les perspectives de nombre de cli-
ents eren similars a les del 2000 o pit-
jors, el que varen fer els empresaris va
ser curar-se en salut i contractar més gent
de la que era raonable pensar si no ha-
guessin tengut en compte l'experiència
de les dues temporades anteriors.

ONA: A aquestes variants possibles, es
donen respostes diferents de com havi-
en estatfins ara?

Tur: Ningú no podia imaginar un 11 de
setembre. Per no parlar ara d'això d'Iraq.

Méndez: Jo no crec que ens equivoquem,
el que passa és que la realitat canvia. I
per a cada realitat hi ha unes estimaci-
ons, el que no podem fer els economis-
tes és saber quina serà la realitat inter-
nacional de demà passat.Bardoiet: Estic d'acord que s'ha de des¬
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és culpa de l'ecotaxa. La crisis deis no-
ranta de la construcció no es degué a
l'ecotaxa ni a les moratòries, i es produ-
■fren baixades del 10% i ara resulta que
les moratòries tenen culpa de tot. Ara no
hi ha vertadera crisis perqué no hi ha
caiguda de l'ocupació. En serveis ha eres-
cut enguany un 3,5,% l'ocupació. I un
2,5% a la construcció. I ara resulta que
la moratòria té la culpa de tot, però és
que el cicle de la construcció és molt ac-
centuat. Ara no hi ha veritable crisi a la
construcció.

La realitat és viva. Nosaltres farem les
estimacions a partir deis escenaris pos-
sibles, no podem endevinar què passarà.

Sastre: Ara vivim un període d'inestabi-
litat que afecta molt una economia com
la nostra basada en el turisme; és una
activitat molt sensible a tots aquests can-
vis.

ECONOMIA GLOBALITZADA

Méndez: A principis dels anys noranta a
Europa els cicles no eren, concordants, i
ara de cada vegada ho són més. I la rapi-
desa de resposta també és cada vegada
major, per la qual cosa els cicles no són
tan pronunciats.

Tur: Per favor!, però si es desploma el
nombre de projectes. Tot això tendrá con-
seqüències.

Sastre: Però els creixements a la cons-

trucció eren irracionals, i ara la conse-

qüència ha de ser aquesta.
Sastre: x4.questa és també una de les con-
seqüències de la globalització. I d'altra
banda mai no hi havia hagut els cicles
tan llargs com ara, com deia Méndez,
aquest ja fa deu anys que dura, abans els
períodes eren de dos o tres anys.

Tur: El que és una irracionalitat és tenir
un Pla territorial a l'aire fa quatre anys.

éifeeling, deia, és que la temporada no
es preveu bona. Si no hi hagués l'ame-
naça de guerra hagués estat, en el millor
dels casos, com enguany, i si a més hi ha
el factor bèl·lic pel mig..., no en parlem!
També hi ha un altre factor molt impor-
tat a més del turisme en la nostra econo-

mia i no l'hem citat. Es la construcció,
que en aquests darrers anys ha llançat les
taxes tan elevades: turisme i construc-

ció han estat els dos motors. I ara la cons-

trucció s'enfonsa i ja no es construeix.

Sastre: Irracional és tenir plans parcials
dels anys setanta, expansionistes i des-
mesurats que responen a un altre mo-
ment.

ONA: Si tomam a les previsions de Ba-
lears...

Bardolet: Les variacions del 2001 entre

les xifres que donàrem de gener i les de
finals d'any foren d'un punt. El 2002 les
previsions que donàrem tots nosaltres
foren entre el 2,5% i el 3% de creixe-
ment per al 2002 i hem acabat l'any amb
una diferència, els que ja hem donat xi-
fres, de dos punts com a mínim. El 2001
ens "equivocàrem" amb un marge d'un
1% i enguany haurà estat com a mínim
el 2%. Vivim uns escenaris molt canvi-
ants, i per tant la xifra així absoluta no té
més voltes.

ECOTAXA

Méndez: Jo crec més en el mercat, i si hi
ha una crisi a la
construcció és

perquè hi ha un
excés de capaci-
tat. I la demanda
cau, i és la ruïna. I
això encara no ha

Méndez:
"El REB era una

Sastre: Gràcies a Déu!

oportunitat que no
aprofitàrem,
perquè no ens
posàrem d'acord

Tur: Alerta! Perquè una cosa és que es
moderi la construcció i l'altra que s'en-
fonsi el sector. Jo crec que cap de nosal-
tres si pogués dissenyar un model no sig-
naria per pujades i davallades del 15% o
del 20% com es poden produir a la cons-
trucció, però enfonsar-la és una altra
cosa. Hi ha una sèrie de decisions inter-
nes (moratòries) o el que sigui que afee-
ten, que incideixen i que han fet que el
procés d'alentiment fos brusc i es frenàs
en sec.

passat, perquè
per anar tots junts, s ha apostat per la
i no es presenten
tantes oportunitats ha uns canvis i
per captar
recursos a aquesta canvis qualitatius
comunitat".

rehabilitació. Hi
TURISME I CONSTRUCCIÓ

s'ha d'apostar pels
Tur: El que hem de fer es centrar-nos a
analitzar la situació que tenim, en lloc
de parlar de les xifres absolutes. I quins
són els nostres punts de vista? I, real-
ment, ara per ara quant a turisme hi ha
una perspectiva per al 2003 molt dolen-
ta. L'any 2002 va ser dolent i ho serà
aquest. El mercat alemany continua
anant malament i el britànic és un inter-

rogant. I llavors si hi ha, a més, la vari-
ant guerra: ja no podem parlar! Ara bé,
al marge de grans declaracions institu-
cionals i de guerres de xifres, elfeeling
que té la gent que contracta, que sap on
el premen, què li lleven i què li posen...

i no quantitatius.
I quant a l'ecota-

xa, i jo no volia ficar-me en el tema po-
lític. Crec que no es pot donar la culpa a
l'ecotaxa de la situació del mercat turís-Sastre: O s'ha incrementat.
tic. No ha afectat per a res, però si fins
ara n'hem parlat!Tur: Bé. Inicialment tengueren un efec-

te d'increment, però ara es produeix una
frenada en sec. I això no és bo per a l'eco-
nomia, perquè es produirà un crac.
I a més hem posat una ecotaxa...

Tur: No ha afectat per a res de forma
positiva, això és segur. No hi ha cap tu-
rista que vengui a Mallorca perquè ten-
guem ecotaxa, en canvi sí que n'hi ha que
no vendran per mor de l'ecotaxa.Méndez: Encara no havia sortit l'ecota-

xa. Ara resultarà que tot el que parlam
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Méndez: No ho cree, no és rellevant ara.
En tot cas cree podríem estar d'acord (ja
que és obvi que en el tema de l'ecotaxa
no hi estarem) que s'han produït uns can-
vis en la demanda que d'una banda han
perjudicat el turisme de sol i platja, i més
encara el turisme de les Ules, (perqué
vénen en avió) i el sector hoteler, (per-
qué s'han consolidat uns hàbits que ja
s'apuntaven...) i això és el que ha estat
determinants per a la demanda, i no l'eco-
taxa.

També la situació de l'economia alema-

nya afecta molt. I l'ecotaxa només afee-
ta una part del turisme que ve a Mallorca,
s'hauria d'ampliar, per tant encara que fos
peí fet que només afecta una çart, resul-
ta que no és tan determinant. És ciar que
no vénen turistes perquè paguen, el que
passa és que amb aquests doblers podrem
fer coses que faran venir més turistes.
Això és obvi i no hem de fer demagó-

cacions, i és molt fácil demanar que pa-
guin els altres, i hem de ser raonables.
El REB no es podrá arreglar si no hi ha
una posició comuna.

Bardolet: Tocam molts de temes.... i és
difícil, però si tomam a la qüestió cen-
tral que ens ha convocat, i ens referim a
les previsions sobre l'economia a la nos-
tra realitat, vull dir que si la Cambra i la
CAEB hem donat unes xifres molt co-

incidents, i la conselleria ho sé quines
xifres ha donat...

Méndez: Nosaltres les darreres xifres que
donàrem l'octubre eren d'un 1,4% de
creixement.

ELS INDICADORS

Francesc Sastre Tur: Tant?
tat que no aprofitàrem, perquè no ens
posàrem d'acord per anar tots junts, i no
es presenten tantes oportunitats per cap-
tar recursos a aquesta comunitat. Així
com a Canàries no saben què han de fer
amb els doblers, aquí no n'hi ha hagut
mai. A Canàries la inversió privada fa-
lla, i aquí no, i gràcies a la inversió pri-
vada que estira ha anat bé.

Bardolet: També heu parlat d'1%, tot i
que encara no teniu dades de despesa tu-
rística.

gia.

ONA: No voldríem
centrar la conversa

en el debat de l'eco-
taxa.

Sastre:
"Ara vivim un

període
d'inestabiiitat
que afecta moit
una economia
com ia nostra
basada en ei

Méndez: Quina despesa turística? Perquè
clar, nosaltres utilitzam les dades de la
UIB. La nostra base de dades és de la
UIB no podem tallar aquesta sèrie per-
què...

Tur: El que és cert és
que Balears necessi-
ten inversions impor-
tants per fer canvis en

turisme; és una l'estructura del nostre
activitat moit mercat turístic. Que

aquests fons s'hagin
de treure a través

Tur: Tots estam d'acord que seria posi-
tiu desenvolupar el REB. Però el règim
especial ja va néixer mal parit. Sense
acord, polític; no ha estat mai una rei-
vindicació de la comunitat, sinó un tema
que els partits polítics han utilitzat per
enfrontar-se. Aquí ens tenen catalogats
d'"economia rica", i clar, com podem
demanar doblers?, el que passa és que
som una economia rica amb unes insti-
tucions pobres. El REB era un projecte
molt ambiciós al qual es va oposar un
espectre dels polítics i no va ser un pro-
jecte comú de Balears.

Tur: Clar tot això és un problema.

Sastre: Això que ara parlau és un em-
bull per a qui ho pugui llegir. Però resul-
ta que és molt important i que es tradu-
eix dient que hi ha un gran problema de
manca d'indicadors a aquesta comunitat.

sensible a tots

aquests
canvis". d'una ecotaxa o a tra-

vés d'una altre siste-
ma, això és una altra cosa. El que plan-
teig és que l'ecotaxa ha estat errònia i a
destemps, i encara que no sigui el debat
ho he de dir.

Bardolet: Si toman a les dades de la UIB,
resulta que la despesa real que dóna per
persona i dia és positiva, però el deflac-
tor que utilitza Aguiló per donar aquesta
despesa real és d'un 3,5% d'IPC, que és
totalment insuficient perquè l'IPC s'ha
situat al 4,5%
I quant a la puja de l'ocupació a pesar de
la crisi, un 1% i als serveis un 3,5% però
la productivitat laboral ha disminuït i la

EL REB

Méndez: Al principi d'aquest debat par-
làvem de Canàries, i crec que si parlam
de situació econòmica i per tant de ma-
neres de finançament, una petita part de
la qual és l'ecotaxa, ens hem de referir al
règim especial. Això sí que és important.
Les fonts de finançament d'aquesta co-
munitat són molt magres.

Méndez: Ara estam tots d'acord.

Tur: Sí, sí... 1 però alerta!, fins a un cert
punt. Perquè resulta que es fan reivindi-

La major certesa actual és la incertesa
Aquestes darreres setmanes les estimacions quant al que haurà estat el creixement
en el 2002 han ocupat la premsa local. Les més optimistes són les que fa Hispalink,
amb un 0,9%, ia Cambra de Comerç dóna el percentatge del -0,5%, i més pessimistes
són encara a la CAEB, que parlen del -0,6% mentre que la Conselleria espera les xifres
de desembre per treure conclusions i també s'esperen les xifres de "SA NOSTRA". En
tot cas, les xifres amaguen darrera una realitat complexa a la qual incideixen factors
interns I també Internacionals que en un moment d'incertesa com l'actual, són difícils
d'avaluar, sobretot en referir-se a les previsions per al 2003.

Tur: El problema és polític.

Méndez: Però també passava igual quan
governava el Partit Popular. Aquí no s'in-
verteix gens. El REB era una oportuni-
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Tur: L'increment és per mor de l'Admi-
nistració, i al comerç rincrement és per
mor de la posada en marxa del mega-
pare de Marratxí que ha suposat més de
1.000 noves altes.
El tema de l'ocupació no es pot emprar
com a argument. És una variable més.
I s'ha d'analitzar amb tranquil·litat i s'han
de depurar les dades... i si ho fas el re-
sultat és que l'ocupació disminueix, no
augmenta com pugui semblar a primera
vista.

productivitat ha disminuït perquè som
una economia de serveis que no podem
emmagatzemar, estocar, i els empresa-
ris s'han trobat amb un nombre de treba-
lladors que no han pogut ajustar a la dis-
minució de la demanda i això produeix
una caiguda de productivitat que ha pro-
duit el PIB negatiu. Tot això s'accentua
en un sistema de microempreses on no
es pot ajustar de cap manera, sobretot en
un moment que es pretén i es fa un es-
forç d'augment de qualitat.

Méndez: Ara?, i tu creus que si el 92 amb
caigudes del 8% i el 9,5% d'ocupació no
tenguérem un PIB negatiu el podem te-
nir ara que es crea ocupado? Ara resulta
que el PIB será negatiu?

MERCAT LABORAL

ONA: Hi ha una pregunta òbvia que es
fan els profans: com és possible que els
economistesparleu de més recessió, més
inflació, més atm; però també de més
ocupació? En principi sembla que això
no és possible.

Tur: Ara no es crea ocupació, és un pa-
rany estadístic. Quant al 92, no vull dir
res perqué la meva sèrie només és ho-
mogénia a partir del 95.Tur: Amb això introduïm un límit de

confusió tremenda. Hem d'aclarir els ter-

mes. Les dades d'ocupació que empram
són registres de persones afiliades a la
Seguretat Social. I això no diu ni quan-
tes hores treballen, ni si fan o no hores
extres ni si produeixen tant o quant. I,
què ha passat? Doncs que durant els anys
1999 i 2000 hi ha hagut una situació ex-
tremadament tibant al mercat laboral, en
la qual no es cobrien les plantilles, no hi
havia gent a bastament per fer feina i això
es traduïa en hores extres, etc.. En el
2001 i 2002 s'ha produït una regularit-
zació del mercat de treball, per tant més
afiliats a la Seguretat Social, però no per
fer més feina, per produir més, sinó que
vendrà reflectida d'una altra manera als
indicadors.
I a més el que deia Bardolet, la situació
de les microempreses, majoritàries a la
nostra estructura econòmica, fa que no
es puguin ajustar a la baixa en la matei-
xa proporció que es redueix la deman-
da, perquè resulta que si tens un sol em-
pleat i es redueix la facturació un 25%
no el pots acomiadar una quarta part de
l'empleat per ajustar.
I per molt que parlem, el factor clau és
que ha vengut un 8% manco de visitants,
un 10% manco d'estades. I ho miris per
on ho miris, això té una repercussió.

rístic és el més flexible que hi ha, i ja els
agradaria a altres sectors. I els hotelers
el mes de març comencen amb un per-
sonal i el van incrementant a mesura que
arriba la temporada més alta amb una
plantilla més grossa i després la dismi-
nueixen en arribar setembre i si els con-

vé avancen el tancament. I per tant no
crec que tot es pugui explicar per aques-
ta raó com deia Tur.

Bardolet: El 92 es donaren circumstàn-
cies molt especials amb la crisi del pe-
troli i la caiguda de la construcció. A més,
a aquest moment els interessos estaven
molt alts.

ELS INTERESSOS

Tur: El tema dels interessos és molt im-

portant, també. L'any 92, per comparar,
estaven en el 20%. No ho oblidem., i

aquest és un element extraordinàriament
important. I ara els interessos estan al
mínim.

Tur: Al sector

hoteleria hi ha

hagut 2.000 per-
sones

que l'any passat
treballant. Si hi
ha 4.500 perso-
nes més regis-
trades a la Segu-
retat Social és

perquè n'hi ha
4.000 a TAdmi-
nistració públi-
ca, per mor de
les transferèn-
cies.

Tur:
"A Balears hem vis-
cut en els darrers

temps uns creixe-
ments i unes situa-
cions extraordinàri-
es, per motius acu-
mulatius extraordi-
naris, la quantitat de
factors que ens han
afavorit probable-
ment no es tornin a

repetir al llarg de la
història".

manco

Mendez: Hauríem de parlar dels ele-
ments positius. Crec que s'ha de dir que
ara estam en una situació infinitament
millor, tant des del costat de la despesa
com de la demanda. I això s'hauria de

ressenyar perquè l'entrada a la Unió Mo-
netària no ha estat només un pal perquè
hi ha hagut arrodoniment i ja està. Tam-
bé ha tengut molts d'avantatges que val
la pena de ressaltar: la baixada dels ti-
pus d'interès, que ha permès que les fa-
mflies s'endeutin, la qual cosa és un pro-
blema... però és que abans no es podien
ni endetutar! I això també ha creat un

estat de riquesa immobiliària que fa que
es mantengui el consum. També tenim
una situació internacional a la qual es
respon amb major flexibilitat i riquesa
que abans, i Espanya està d'alguna ma-
nera protegida per una disciplina fiscal.
Ara, també vull dir que en la meva opi-

Mendez: L'afiliació també ha pujat a la
indústria complementària.

Tur: A restauració.

Méndez: Però no té una repercussió ni
tan forta ni tan en el curt termini. Perquè
clar, sempre podem cercar una justifica-
ció a posteriori, però pel que sé del món
turístic, el mercat laboral de l'entom tu¬

Méndez: A diversos sectors de venda, no
només a l'Administració publica; perquè
aquests treballadors, ho pagàs qui ho
pagàs, ja existien i no justifiquen l'incre-
ment del sector serveis.
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nió el Pacte d'estabilitat es va

posar en un moment d'expan-
sió que amb un moment de
recessió com Tactual no po-
dem afrontar. Aquí ens aga-
fárem els dits! I Alemanya,
Teconomia de la qual ens
afecta tant, ara no ha tengut
més remei que fer un pía
d'emergència per ajustar el
déficit fiscal i llevar poder de
compra a la gent, i resulta que
en una situado en qué no ten-
gués Pacte d'estabilitat no
Thagués fet i per tant la reces-
sió o la desacceleració alema-
nya que durará més és per
mor del pacte i haurà d'ajustar-se al que
ella mateixa va posar al seu moment.

Tur: És un factor, però també hi ha una
part estructural, mira el Japó.

Tur: Perqué partíem de bas-
tant enrere, i això és cert.

Mitjana de treballadors ocupats a Balears, 1992-2002
Per als anys 1992-1999 no es compten els treballadors afiliats al Régimen del Mar

410.000

390.589
Sastre: No, això és igual. Tal
volta hi ha una estimació del
PIB que és, que està molt per
damunt del diferencial de
PIB.

390.000 L’any 2002 es tanca amb rècord de
persones treballant a Balears.
Mai a les Illes no hi havia hagut
tantes persones ocupades: 390.589.
6.276 més que l'any 2001.

384.312
370.000

¡9.821

350.000
'346.352

330.000

322.792 MILLORAR LA

QUALITAT
310.000

301.277
290.000

288.218 Méndez: Un tema fonamen-
tal és que si nosaltres venen
sol i platja, és a dir, que si una
persona paga els preus que
paga només per venir a pren-

dre el sol, pot anar a Turquia, i per això
hem de millorar quant a qualitat. I in-
vertir en millora i innovació turística.

Perquè s'ha vist que a Tany 2002 els ha
anat bé a alguns empresaris que han di-
versificat, i que han fet una oferta de qua-
litat. Amb aquests preus no es pot oferir
només sol.

27Q finn270.000
270.773 267.590

263.707
250.000
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Sastre: Això és normal, tampoc no hi ha
tants de rics pel món.

Tur: Aquí la despesa real no pujarà, no
ens hem d'enganyar.

SITUACIÓ ALEMANYA ONA: Aquí, és possible en un període
d'estabilitat que sense un increment nu-
mèric puguem incrementar l'activitat
econòmica ?

Sastre: El nivell de renda disponible dels
alemanys ha disminuït notablement, i
La situació dels alemanys
amb la taxa de sortida més
elevada de la Unio Europea,
amb la població més eleva-
da actualment, s'ha notat
molt i més es notarà en el fu-
tur i per moltes voltes que
donem sobre els models i
causes i tot això, la nostra
economia depèn també de la
gran baixada de la renda dis-
ponible del alemanys i per
això seria important saber
quan es recuperaran.

Bardolet: Dins la mala conjuntura enea-
ra la nostra situació és de

bonança estructural, perquè
tenim una economia amb
les empreses sanejades,
amb uns interessos baixos,
amb uns anys de bona mar-
xa, des del 93 fins ara. Som
a la zona euro, tenim esta-
bilitat econòmica i altres
coses que ens donen com
una xarxa perquè "Espanya
va bé". Si Espanya fos im-
mersa en una crisi profun-
da això ens afectaria.

Evolució dels treballadors ocupats registrats a Balears, 1992-2002
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Sastre: Jo no crec que Es-
panya ens influeixi gaire en
el mercat turístic, ens afee-

ta més el que passa a l'economia alema-
nya que a l'espanyola des del moment
que el tipus d'interès no depèn de la eco-
nomia espanyola el que més ens afecta
és Teconomia internacional. Els nostres
cicles van lligats als europeus.

Tur: A més, també hi ha ac-
tualment destinacions alter-
natives que agafen volada.

Sastre: Sí, clar, i si en aquest intermedi
els desitjós dels consumidors alemanys
varien, llavors ja ho veurem... perquè
també hi ha modes.

Sastre: Tot depèn del comportament dels
preus que es paguen en origen i dels
preus que tenguem aquí. I aquí hi ha una
altra qüestió estranya que ens hem de
plantejar; com és possible que aquí amb
increments de preus molt per damunt de
la mitjana europea continuem sent com-
petitius? Aquest és el gran dilema.

ONA: De totes maneres anar sempre a
més no podia ser, el mercat tampoc no
ho resisteix.

Bardolet: Sí, però des dels frigorífics fins
al menjar fresc tot ens arriba de la Pe-
nínsula. També hi ha aquesta cara de la
moneda. Ens subministram d'Espanya.
I una altra xarxa que salva la situació és
el fet que molts d'empresaris turístics de
les Illes tenen diversificada la seva ofer-
ta. I tenen hotels aquí i al Carib, o a Ca-

Méndez: Què passa a la Península? Aug-
menta el nombre, baixa la despesa. De
fet la contribució del PIB turístic al PIB
nacional baixa.

Bardolet: Increments de preus de què?

Sastre: L'economia espanyola, el dife-
rencial d'inflació, és a dir, la pèrdua de
competitivitat.
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ment l'escenari de la guer-nàries. A Canàries no els ha
anat malament.

Mitjana anual de treballadors assalariats
al sector de la construcció a Balears, 1992-2002 ra!

50.000

Sastre: És que al guerra in-
trodueix tota una sèrie d'im-

previsibles. Així sí que no
podem predir res! Ara, sa-
bem que una guerra o el seu
anunci perjudica clarament
encara més.

Sastre: Als que tenen inver-
sió al Carib, encara els ha
anat pitjor, perquè a aques-
tes destinacions sí que no hi
va ningú ara.

45.000
43.80942.547

40.000 ^39.914

35.000 losr

30.000 ^29.508

Méndez: Els hotels d'aquí
encara són els que els sal-
ven.

25.000
^24.180

'^.488 DEBILITAT EN LA
DEMANDA TURÍSTICA

20.000 ^19.873
18.040 ’16.716

15.000
Sastre: En tot cas els hote-
lers que tenen inversions
fora d'aquí no són tots, aquí
hi ha molts d'hotelers petits,
que tenen un o dos hotels.
Això és un 50%.

Tur: Hi ha incertesa i es

constata debilitat de la de-
manda turística. Hi ha para-
lització del sector construc-

ció i immobiliari i, a més, els
mercats financers també estan en una si-
tuació de mínims, borses, etc. I, tot ple-
gat, el que ajuda a mantenir una situació
que estaria col·lapsada són els tipus d'in-
terès a un nivell que permet que aquesta
combinació explosiva, amb un incre-
ment molt important dels preus dels ha-
bitatges, amb un creixement del poder
adquisitiu i d'endeutament de la gent, no
acabi en col·lapse. Ens hem de centrar a
potenciar amb el màxim d'interès la de-

manda turística a tra-

vés de promoció i in-
tentar entre tots posar-
nos d'acord en el mis-

satge que llançam cap
a fora. I intentar cons-

cienciar la gent de la
importància del turis-
me per al nostre dia a

10.000
1992 1993 1994 1995 1996 1997 1998 1998 2000 2001 2002

Les dades 2002 sóm la mitjana gener-novembre

mercat en aquestes dues nacions. És que
fins ara els que han viatjat han estat
aquestes dues nacionalitats. Els france-
sos no viatgen fora del seu país.

Méndez: Jo no dic que la intemaciona-
lització no sigui bona. És bona i arros-
sega ei que hagi d'arrossegar, d'aquí i
d'allà; però ara mateix els hotels de fora
han fet que les cotitzacions en borsa
d'aquestes cadenes baixin i molts s'han
salvat pels hotels d'aquí.

Bardolet: Canàries té escandinaus i fin-
landesos, vuit vegades més que aquí. I
ara podran venir els europeus de l'Est,
els polonesos... hem de diversificar.

Tur: La situació de la borsa afecta tot-

hom i els dos darrers anys han estat hor-
rorosos. La diversificació té això, una ve-

gada compensa i l'altra no... i que hi ha
incertesa és cert.

Sastre: Ara la situació és incerta, els
preus d'enguany són a la baixa. Ningú

DIVERSIFICAR
EL MERCAT

Bardolet: Jo crec que si s'analitzen tots
els factors se n'ha d'extreure la lliçó que
és molt important diversificar-se i no
concentrar-se al mercat alemany o a cap
altre, sinó que hem de guanyar altres
mercats que de vegades han estat rebut-
jats o pot considerats. No podem tenir el
35% del nostre turisme en mans d'una
nació, perquè és molt perillós s'ha de di-
versificar i desestacionalitzar. Aquest és
un altre debat que podem reprendre en
voler. Ara vendrà el mercat anglès, però
la lliura també es devalua perquè els in-
teressos baixen i perquè volen entrar a
la Unió Europea i el govern anglès té
interès que la lliura baixi. I si la lliura
baixa els anglesos trobaran això caris-
sim, que ja li troben. I Alemanya no es
recuperarà el 2003, i tots dos junts fan el
70% del nostre mercat.

dia.

Bardolet: Jo som op-
timista quant a la nos-
tra estructura, saneja-
ment de les empreses,
encara que hi ha una
mala conjuntura. Però
no vull acabar sense

dir que estic preocupat pel que ens espe-
ra ara, amb les eleccions, perquè els mis-
satges que es donen a partir d'ara acaben
de confondre, i em preocupa no tan el
resultat de les eleccions, sobre qui gua-
nyarà o no, sinó tota la confusió que su-
posa el clima electoral queja es prepa-
ra: desqualificacions, acusacions. La
gent està ja cansada, no entén què passa.
I dos mesos de bombardeig ens deixarà
caos.

no es decideix a res. Ara els preus són
com els de fa cinc anys, també cal veure
què passarà amb l'efecte complementa-
ri, i això és complicat. L'efecte inercial
de l'economia s'haurà perdut, els inver-
sions s'han paralitzat. El 2003 serà un
any molt magre i, directament, ja no hau-
rem de discutir si creixement negatiu o
positiu, serà negatiu o en tot cas tots fa-
rem les previsions a la baixa.

Méndez: Però hem de ser realistes. No
és que nosaltres concentrem el nostre Méndez: Això sense considerar clara-
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Entrevista a Llorenç Huguet, president de "Sa Nostra"

Un home de confiança
Juanjo Sánchez

Llorenç Huguet ha assumit el càrrec depresident de ”Sa Nostra ", Caixa de
Balears, sense deixar de ser rector de la Universitat de les Illes Balears
(UIB), una situació que és només de transició, fins que se celebrin d’aquía
poc temps les eleccions al campus universitari. I és que Huguet du al seu
cor l’esperit de la universitat, un esperit que no vol deixar escapar i que
farà servir per impregnar d’humanisme la seva nova etapa al front de la
Caixa de Balears.

de marcar aquests objectius, es tracta d'un
Pla estratègic que som a punt de passar al
Consell d'Administració que anirà del
2003 al 2006 i, finalment, cada any in-
tentarem fer el Pla de gestió. Fer el Pla de
gestió significarà que, des d'aquestes co-
ordenades d'un Pla estratègic acceptat per
tots, doncs hem d'intentar donar prioritat
a alguns aspectes, i d'alguna manera com-
partir aquestes prioritats amb el Consell
d'Administració i el Consell Executiu per
aconseguir aquests objectius i, si no
s'aconsegueixen, intentar corregir els
efectes que no ho han permès.

-Quins són els reptes més importants amb
què afronta aquesta nova etapa com a
president de "Sa Nostra"?

sentants dels consells, representants dels
treballadors, i per tant, des d'aquest ori-
gen i des d'aquesta visió que pugui tenir
cadascú. També familiaritzar-me amb

aquesta Assemblea General, conèixer
cada un dels consellers generals i, d'algu-
na manera, intentar fer feina des del co-
neixement dels problemes que pugui te-
nir "Sa Nostra" per ajudar l'equip execu-
tiu a dur a terme els objectius que es mar-
quen cada any. De fet, no som jo qui haig

-Com vaig dir el dia de la votació de la
presidència, el 13 de gener passat, la meva
idea era intentar arribar a la presidència
de "Sa Nostra" per liderar i cohesionar un
Consell d'Administració, amb aquesta
provinença heterogènia d'impositors, pa-
trons, representants d'ajuntaments, repre¬

PRESIDÈNCIA ACTIVA

-Vostè deixa una direcció acadèmica per
assumir un càrrec de caire financer. Té
previst aplicarfilosofies distintes a l'ho-

Llorenç Huguet Ferrer va néixer
a Ferreries (Menorca) l'any 1953.
El 1995 va ser elegit rector de la
Universitat de les Illes Balears.
Des del passat 13 de gener com-
pagina elfinal del seu mandat a la
UIB amb la presidència de la Cai-
xa d'Estalvis de Balears, "Sa Nos-
tra". El seu fort són les xifres, no
debades és doctor en informàtica
per la Universitat Autònoma de
Barcelona, catedràtic de ciències
de la computació i intel·ligència
artificial a l'AUB el 1988, i des del
1990 a la UIB. El seu principal
domini d'investigació és el camp de
la comunicació digital, principal-
ment en aspectes de codificació i
criptografia. Es coautor de diver-
sos llibres i autor o coautor d'una
cinquantena d'articles publicats en
revistes internacionals. Ha dirigit
cinc tesis doctorals i ha estat in-

vestigadorprincipal de nombrosos
projectes d'investigació finançats
per organismes estatals i europeus.
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mat, segons com es miri de "Sa Nostra", i
segons com es miri del mateix Departa-
ment d'Economia i Empresa de la nostra
universitat. Altres espais de col·laboració
han estat aquests premis d'investigació,
beques per a estudiants, perquè puguin
anar a l'estranger, i ja són més de 120 els
que n'han pogut gaudir. I, com li deia
abans, el que hem de fer el rector i el pre-
sident de "Sa Nostra", o el rector, presi-
dent i director general de "Sa Nostra", és
intentar conjuntar al màxim els objectius
i sumar esforços. Amb això, la UIB sap
segur que m'hi trobarà, no per fer de més
o de menys, sinó per reforçar aquest es-
perit de col·laboració que des dels inicis
la Universitat sempre ha trobat en "Sa
Nostra".

ser els companys d'equip d'aquells que
han de fer la feina perquè en saben i te-
nen la seva experiència, que són els mem-
bres del Comitè Executiu.

La dada

L'entitat financera "Sa Nostra" va obte-
nir 47 milions d'euros de benefici l'exer-
cici dei 2001 i compta amb una quota
del 32% del mercat d'estalvi i del 22%
del mercat creditici, de manera que és
líder del sector a les Illes, un percentat-
ge superior ai que suposa ei conjunt de
les seves competidores. "Sa Nostra" té
a l'actualitat 1.250 empleats, que fan
feina per a 600.000 clients i 45.000 em-
preses de Balears mitjançant una xar-
xa de 208 d'oficines. 163 d'aquestes
oficines es troben a Mallorca (80 a Pal-
ma), 17 a Menorca, 18 a Eivissa, 2 a
Formentera, 2 a Madrid, una a Las
Palmas i una altra a València.

COL·LABORACIÓ AMB LA UIB

-Té previst impulsar qualque tipus d'en-
llaç de col·laboració amb la Universitat
de les Illes?

-He de ressaltar aquesta gran complicitat
que sempre hi ha hagut entre la UIB i "Sa
Nostra". Des del primer moment, ara la
Universitat complirà 25 anys a les Illes,
des del primer moment en què es va crear
el Consell Econòmic per a la recuperació
dels estudis universitaris a Mallorca, "Sa
Nostra" hi ha estat present com a institu-
ció. Al llarg d'aquests anys, "Sa Nostra"
sempre ha estat al costat de la UIB, en
moments fins i tot de dificultats finance¬

NOVES TECNOLOGIESra d'exercir el seu mandat?

-Així doncs, pensa potenciar des de la
institució que presideix la culturapròpia
de les Illes Balears?

-No. Jo crec que la meva feina com a rec-
tor té una certa similitud amb la feina que
s'espera d'un president. Com li he dit
abans un president que no serà executiu,
encara que també he anunciat que inten-
taré ser un president no passiu, és a dir,
dur una presidència activa de coneixe-
ment de problemes, de coneixement d'ob-
jectius, d'intentar saber sobre cada par-
cel·la de feina de la institució, però dei-
xaré fer feina als que realment en saben,
que són els membres de l'equip executiu
d'aquesta institució. Jo som molt consci-
ent que si algú ha confiat en mi aquesta
tasca, no és tant perquè pugui ser un ex-
pert en economia, sinó perquè intentaré
aphcar la meva experiència de gestió de
recursos humans heterogenis en equips
més o menys reduïts.
Jo veig una certa similitud entre el que és
l'Assemblea General i el Claustre, el que
és el Consell d'Administració i el Con-
sell de Govern de la Universitat i el que
pot ser la Comissió Executiva de la insti-
tució amb el Consell Executiu de la Uni-
versitat. Per tant, són un tipus d'organit-
zacions que tenen certes semblances, i
crec que la meva experiència a la UIB sí
que puc aportar-la a "Sa Nostra". És amb
aquesta voluntat que vaig accedir al càr-
rec. Jo estic content d'haver rebut aquest
suport majoritari, 15 vots a favor i un vot
d'abstenció, perquè em dóna una mique-
ta la idea del que la gent espera de mi, no
espera grans resultats des del punt de vis-
ta de la implicació en temes financers i
econòmics, sinó resultats en el fi i efecte
d'aquesta organització, aquest liderat
d'equips humans que finalment hem de

res al començament. "Sa Nostra" facili-
tava l'efectiu perquè es pogués pagar pun-
tualment els empleats, tant els professors
com el personal al servei de la institució.
En aquests darrers anys en què jo he estat
rector, doncs, em cau l'honor d'una col·la-

-A mi m'agradaria molt poder impulsar
tota aquesta part d'identitat cultural de les
nostres illes. "Sa Nostra" és una institu-
ció que és d'aquí, que fa feina aquí i per
als d'aquí. Jo crec que té una mica aques-
ta responsabilitat d'intentar ajudar a aug-
mentar el coneixement cultural de la nos-

tra identitat. No he d'inventar res. Aquests
dies, que he tengut ocasió de poder co-
néixer a fons els objectius de la Fundació
i de l'Obra Cultural, he comprovat que
també van en aquest camí. És molt el que
s'ha fet, quant a exposicions culturals,
quant a exposicions artístiques, semina-
ris... per tant, ens trobam una mica en
aquesta línia. M'agradaria donar una em-
premta important també a aquest nou pa-
radigma de l'ús de la informació i del co-
neixement, i jo crec que "Sa Nostra" ha
d'ajudar a aquesta inserció, bàsicament
per al jovent d'aquestes illes, perquè tenc
la sensació que en aquests moments ens
comença a dominar l'encletxa digital, i
això no tan sols afecta les nostres illes.
En aquests moments, parlar de cultura
també vol dir parlar de coneixement tec-
nològic, per això m'agradaria que durant
la meva presidència es veiés aquest per-
fil, aquest traçat, d'intentar ajudar per a
aquesta inserció del sector del coneixe-
ment i de la informació. Crec que això és
un deure que ens competeix a tots. Com
a illes, el fet d'utilitzar les noves tecnolo-
gies ens ajuda a disminuir l'efecte de ser
a un territori discontinu, i jo crec que la

boració molt important, no només de con-
tingut econòmic, sinó

"No he rebut també d'intentar con-
ran rlirprtriíi juntar els aspectes que

política ni cap combinables
tipus de mis- I
satge,només Culturalde SaNostra

, . 1 la corresponsabilitatel respecten
q^e té la Universitatla indepen- d'impulsar també una

dencia i la certa culturalització a

neutralitat". l'espai de les Illes Bale-
ars. Per tant, de cara al

futur jo crec que la Universitat i "Sa Nos-
tra" han de tomar a anar lligades, tenim
moltes ganes en comú de tomar a la soci-
etat part del que hem rebut. Per això, d'al-
guna manera, una cosa que em fa il·lusió
és la Fundació "Sa Nostra", que finalment
té cura de part de l'obra social i cultural.
Jo crec que el que seria interessant seria
definir un marc d'actuació conjunta entre
la UIB i "Sa Nostra", intentar ajuntar es-
forços, i estam segurs que la suma de les
dues institucions tendria una repercussió
major dins aquesta societat. Jo posaria
com a exemple important d'aquesta col-
laboració la creació del Centre de Recer¬
ca Econòmica, el CRE, impulsat des de
"Sa Nostra" per intentar col·laborar amb
la Universitat per crear aquests informes
de conjuntura i que forma part de l'entra¬
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nostra experiència, com a universitat ara,
d'intentar aplicar aquestes noves tecnolo-
gies a la formació serà una cosa que es
podrà traslladar a la formació continua-
da, no només dels universitaris, sinó de
tot el teixit d'aquestes illes. Per tant, crec
que des d'aquesta institució que és "Sa
Nostra", que abasta majoritàriament el
món de la famflia, el món de la petita i
mitjana empresa, tenim una funció impor-
tant de destinar els recursos per aconse-
guir aquesta pàtina d'endinsament dins la
societat de la informació i del coneixe-
ment.

amb moltes possibilitats d'arribar al petit altres quatre caixes per fer tot el que ha
inversor, a l'impositor, la fa familiar. Sense de ser la plataforma tecnològica de pre-
cap dubte, la projecció d'una institució sent i de futur d'aquestes caixes n'és una
seriosa, d'una institució que ha merescut prova. Per fer-ho tot sols, seria pràctica-
aquesta confiança és el millor suport que
pot tenir de cara al futur. Per tant, quan
em demanava quin era el meu objectiu a
l'entitat, l'objectiu és aquest: intentar no
només mantenir, sinó incrementar aquesta
confiança que té el petit i mitjà inversor
en aquesta institució. I no només això,
sinó també intentar captar el gran empre-
sari d'aquestes illes, que és molt impor-
tant i que també mou una gran part de
l'economia familiar, que és molt impor- fraestructura tecnològica. Per tant, aquíhi
tant per a nosaltres, a l'àmbit del petit i guanyam tots, perquè si també disminu-
mitjà comerç. Per tant "Sa Nostra" ha d'es- ïm costs i donam un producte millor, el
tar-hi totalment interessada i implicada. que feim és augmentar la possibilitat de
Crec que la paraula que ho defineix és recursos propis, una cosa molt important
aquesta, confiança, una confiança que és per a les caixes, per poder fer front a la
difícil d'aconseguir,
que és difícil de
mantenir, encara

que dedicarem tots
els nostres esforços
a intentar incremen-
tar-la.

ment impossible pensar en un desenvo-
lupament tan actual i tan ambiciós com
el que en aquests moments encaminam.
El que sí és cert és que la suma de cinc
caixes, un poc de la mateixa grandària,
que no són competidores a l'àmbit terri-
torial, ens ajuda no només a fer-nos forts
en el present sinó també a ser molt més
competitius de cara al futur. I tot això, a
més, minimitza costs en tota aquesta in-

-Vostè accepta les afirmacions que de
vegades esfan respecte de possible poli-
tització de la direcció de la Caixa de Ba-
lears ?

-Bé, jo en aquests moments, quasi un mes
desprès d'haver estat elegit president, hau-
ria de desmentir aquesta percepció. Ho
vaig dir fa poc, la representació política
via ajuntaments i via consells insulars
suposa el 40% de l'Assemblea General,
per tant el 40% del que és l'organització
d'aquesta institució. Jo no he rebut cap
directriu política ni he rebut cap tipus de
missatge en aquesta línia, sinó el respec-
te per la independència i la neutralitat de
"Sa Nostra", per intentar fer el màxim
possible per aconseguir uns beneficis eco-
nòmics que després es puguin traduir en
un repartiment de dividends, i un reparti-
ment mitjançant l'Obra Social i Cultural
que ajudi al desenvolupament, fins i tot a
vegades en qüestions de beneficència. Per
tant, jo dic que la gestió estarà marcada
més per l'actitud de les persones que pu-
guin integrar els diferents òrgans col·le-
giats i no per rebre unes directrius políti-
ques.

ALIANCES

-Malgrat la Caixa
de Balears és líder
a les Illes, el noupa-
norama, amb contí-
nuesfusions bancà-
ries i l'expansió al
mercat balear d'al-
tres caixes d'estalvi,
potfer que "Sa Nos-
tra" es plantegi la
necessitat de fusionarse amb una altra
entitat o d'establir aliances estratègi-
ques?

"Ei meu objectiu demanda crediticia.
ai'entitat és
intentar no no-

És a dir, a mesura

que tenguem més re-
cursos propis, seremmés mantenir,

sinó incrementar capaços de fer
front a aquesta de-
manda crediticia que
a les Illes Balears és

-Jo crec que el tema de la fusió està total-
ment descartat. O sigui, el nostre objec-
tiu és fer feina per ser forts a les Illes Ba-
lears i fer entendre als habitants i als em-

presaris d'aquestes illes que som d'aquí,
estam aquí, feim feina per a la gent d'aquí.
Una tasca que traduïm no en dividends
sinó en una obra cultural i social en què,
crec, tots estam interessats en benefici del
conjunt dels habitants d'aquestes illes. Dit
això, el que sí crec que és important de
cara al futur és la política d'aliances amb
altres caixes, per poder accedir a algun
tipus de benefici econòmic i financer o
fins i tot tecnològic. Jo crec que el camí
iniciat per "Sa Nostra" d'associar-se amb

CAIXA DE CONFIANÇA
aquesta confian-
ça que té el petit
i mitjà inversor
en aquesta insti-
tució".

- "Sa Nostra " segueix sent al primer lloc
a Balears perquè té una ofertafinancera
competitiva o bé per la confiança que li
atorga elfet que sigui una caixa d'aquí?

molt important, i en
aquest sentit "Sa
Nostra" té també un

increment d'aquest
tipus de demanda, com deia abans, a l'àm-
bit familiar i del petit inversor.

-Crec que el fet del lideratge és indiscuti-
ble, les dades són les que són, i d'alguna
forma la capacitat i el volum de "Sa Nos-
tra" fins i tot supera el conjunt de les al-
tres caixes que operen aquí a les Illes Ba-
lears. Tot això forma part un poc de l'en-
troncament de "Sa Nostra" dins d'aquest
teixit de les quatre illes, el fet de ser una
caixa amb més de 200 oficines, per tant

NOVES OFICINES

-Quins són els plans d'expansió de Venti-
tat que presideix?
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SA NOSTRA banca tecnològica COMPTES CLARS

-Quina és ara per ara la situació finan-
cera de "Sa Nostra"?

La Caixa d'Estalvis de Balears no és aliena als nous temps, i per això té una voluntat
decidida d'apostar per les noves tecnologies. "Sa Nostra", juntament amb altres qua-
tre caixes d'estalvi (Caja Murcia, la caixa de Castilla-La Mancha, Caja Asturias i la Caja
General de Canarias) ha impulsat la creació del projecte de banca tecnológica ano-
menat Infocaja. Amb aquest consorci, totes cinc caixes d'estaivi, i alguna més que
está interessada a afegir-s'hi, ajuntaran esforços per unificar totes les seves dades en
un mateix sistema informàtic, que tendrá la seva ubicado a Madrid.

Infocaja pretén, mitjançant un gran ordinador, teleprocessar totes les dades de les
caixes implicades en la iniciativa, amb l'objectiu final de compartir recursos i homo-
geneftzar els sistemes d'aplicació i de gestió. La inversió que han fet aquestes caixes
és del voltant dels 30.000 milions de pessetes, encara que Uorenç Huguet creu que
l'esforç realitzat haurà valgut la pena, ja que confia que cap a l'any 2006 Infocaja
estarà totalment amortitzat. El nou president de "Sa Nostra" destaca d'aquest projec-
te, que estarà llest l'estiu vinent i que "a la llarga permet tenir un millor producte a un
menor cost, la qual cosa redunda en la generació de més recursos".

Per a Huguet, "l'àrea tecnològica de "Sa Nostra" és un segell que s'ha de destacar,
ja que encara que és una feina una mica callada, a poc a poc es va endinsant en el
mercat". Bona prova d'això són les dades de transaccions electròniques correspo-
nents a l'any 2001, quan es comptabilitzaren més de 600.000 operacions en punts
de terminal de venda (TPV) I devers 60.000 targetes Compra Fàcil són operatives. En
aquests moments, més de 35.000 clients de "Sa Nostra" (dels quals 8.000 són em-
preses) fan servir el servei de banca electrònica de l'entitat per fer les seves opera-
cions.

-Pel fet que li deia abans, d'estar tan en-
troncada en la realitat de les Illes, "Sa
Nostra" acompanya l'estat econòmic i fi-
nancer del que és el conjunt de les Illes.
Quan les Illes van bé, "Sa Nostra" va bé i
quan les Illes van malament doncs "Sa
Nostra" també se'n ressent. Per tant, la
conjuntura actual, amb la baixada durant
tres anys consecutius de la borsa, aquesta
baixada fa dos anys del 28% de l'IBEX,
l'any 2002 va ser del 25%. Això, final-
ment afecta també el compte de resultats
d'un grup com és "Sa Nostra". Tot i així,
durant el 2002, si tenim en compte l'en-
tom en el qual ens trobam, el negoci bà-
sic d'explotació, tret d'imposts, presenta
encara un moderat benefici que es va xi-
frar al voltant del 5%, encara que es trac-
ta de xifres que s'han de concretar en el
proper Consell d'Administració que és el
que ha d'aprovar els comptes, el compte
de resultats del 2002 i el pressupost del
2003.

En aquest punt, jo voldria ressaltar els
resultats importants, molt positius per a
"Sa Nostra" com a grup, de les empre-
ses d'assegurança. Les nostres empreses
d'assegurança poden tenir aquests bons
resultats perquè tenim tota una xarxa
d'oficines que amb la seva proximitat
genera un clima de confiança. Quan un
client parla amb el director d'una ofici-
na o parla amb un empleat, se sent es-
coltat. Aquest director o aquest empleat
és capaç de saber, en mirar-lo als ulls,
què és el que demana el client i oferir-li
les millors possibilitats.

-Bé, això és una cosa reflectida al Pla es-

tratègic del 2003 al 2006. En aquest mo-
ment, hi ha un pla d'expansió bàsicament
a la zona de Madrid. Això és prou impor-
tant també per a empreses de les Balears
que operen a aquest entorn. La idea és que
en aquest termini es puguin obrir ahnenys
deu noves oficines a Madrid i altres deu a

Balears. El tema de l'oficina jo crec que
és important, no només per la possibilitat
de tenir clients, tant prestataris com di-
positaris, sinó perquè és un element que
pot augmentar la venda d'una oferta de
serveis que "Sa Nostra" ha quaüficat com
a verticals. Una persona que és chent de
"Sa Nostra" perquè té una hipoteca o per-
què és un estalviador, és potencial client
d'altres productes nostres, com poden ser
assegurances per al cotxe, per a la llar o
de plans de pensions. D'alguna forma,
intentam que aquella persona confiï en
"Sa Nostra" no només pel fet més imme-
diat que és l'econòmic i financer, sinó tam-
bé perquè tenim altres tipus de productes
que, pel fet de tenir les oficines, són a una
xarxa molt propera, en la qual la gent con-
fia. Per això, jo crec que aquest èmfasi
que ha posat "Sa Nostra" en les empreses
participades és molt important. S'ha de
pensar que els recursos propis no només
s'aconseguiran pels doblers que té dipo-
sitada la gent, sinó també per l'exercici
d'una activitat econòmica d'empreses que,
0 bé pertanyen a "Sa Nostra", o bé "Sa
Nostra" en forma part com a accionista.

-El Banco de España ha fet un informe
dels comptes de "Sa Nostra" el 2001 en
el qual destaca que s'han de corregir al-
guns aspectes de la gestió. S'han soluci-
onat ja ?

-Aquest informe fa referència a l'exercici
del 2001, i va ser efectuat al primer se-
mestre del 2002 i informat a finals del
2002. El mateix informe del Banco de

España dóna unes observacions, i això és
el mínim de les intervencions del Banco
de España. Per tant, el que hi ha és un
llumet ambre en qualque tipus d'actuació
que s'ha pogut detectar, tot i que el ma-
teix informe lliurat el 16 de desembre del
2002 ja apunta que el 80% d'aquestes
observacions ja estaven esmenades. D'al-
guna forma, el Banco de España deixava
palès al seu informe que s'havien trobat
amb aquesta situació, però que en el de-
curs de la seva estada aquí ja havien po-
gut esmenar aquest tipus de deficiències
que marcaven. El 20% restant suposava
una altra qüestió que era en vies de solu-
ció, però que precisament depenia
d'aquestes aplicacions informàtiques de
les quals li parlava abans, que depenen
també d'aquesta aposta en comú amb al-
tres quatre caixes d'estalvi. Per tant, és un
element que és a punt de corregir-se. Evi-

-Encara que la competència al sectorfi-
nancer sigui molt forta, com s'enfronta
una entitat petita com "Sa Nostra " als
peixos grossos ?

-Com tothom sap. Balears és una zona
altament bancaritzada, on hi fan feina
més de cinquanta institucions amb més
de mil oficines. Per tant, som a un mer-
cat molt competitiu i nosaltres el que
hem de saber aprofitar és aquest fet lo-
cal de "Sa Nostra". Alguna anàlisi pot
qualificar com una debilitat el fet de ser
tan "localistes", i nosaltres ho hem de
convertir en una fortalesa. Aquesta for-
talesa és la generació de confiança, de
tranquil·litat, perquè la feina es fa bé. Jo
crec que aquest és el gran actiu de "Sa
Nostra", mantenir aquest nivell de con-
fiança que finalment ens col·loca millor
davant aquest món competitiu.
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dentment, no eren unes observacions que
poguessin fer trontollar l'edifici, ni molt
manco, són unes observacions quejo crec
que val la pena agafar en positiu, perquè
el que fan és marcar pautes de conducta
de cara al futur que nosaltres estam dis-
posats a seguir.

personals de la gent. Això encara existeix,
encara es poden veure anuncis de subhas-
tes d'aquest mont de pietat. Això "Sa Nos-
tra" ho aguantarà mentre que hi hagi una
persona que tengui necessitats i que faci
aquest tipus de dipòsits, tot i que no és un
objectiu important de cara al futur de l'en-
titat.

que sapiguem que serà difícil arribar-hi
s'ha intentar ser una espècie de radar per
veure quins temes hem de tractar. En
aquesta via, ja puc anunciar aquest gran
fòrum de debat que volem fer l'octubre
del 2003 sobre el fet de la immigració,
un fet que tenim aquí i que és important
que es pugui afrontar des de l'anàlisi i el
rigor de les ponències i treure conclusi-
ons.

ÈTICA EMPRESARIAL
OBRA SOCIAL I CULTURAL

-Què pensa de les noves tendències que
destaquen per damunt de tot l'honeste-
dat i l'ètica en la gestió empresarial?

-Quina importància li atorgarà a
l'Obra Social i Cultural de la Cai-
xa de Balears?

-Jo això també ho vaig dir, i està un poc
en la línia del que apuntava el premi No-
bel d'economia Robert Mundell, quan
apostava per tomar a aquest ideal d'home
grec en el qual l'ètica i l'honestedat eren
realment valors prioritaris. Amés, també
deia que per a la gestió, per a aquest dia a
dia, fa falta sentit de l'humor i encant per-
sonal cap a les persones. A mi m'agrada-
ria que la meva presidència s'emmarqués
dins aquests valors que deia el premi

Nobel, no tant per-
què pensi que aques-

-Més que molta importància, el que
faré serà dedicar-li molta d'atenció.
L'Obra Social i Cultural es nodreix
dels beneficis que té "Sa Nostra" a
la seva activitat econòmica i finan-
cera, per la qual cosa com més be-
neficis tenguem més possibilitats
tendrem de fer obra cultural i soci-
al. El que passa en aquests moments
és que hi ha una sèrie d'activitats que ja
tenen una certa tradició, d'alguna forma
ja de per si funcionen, i el que és impor-
tant és descobrir sectors d'activitats que
puguem fer de forma consorciada amb al-
tres institucions que tenguin el mateix ti-
pus d'objectius. "Sa Nostra" pot fer un pa-
per molt important de poder ser partícip
d'alguns tipus d'activitat d'altres institu-
cions que també vulguin participar, no tan
sols des del punt de vista econòmic sinó
d'organització. A mi el que m'agradaria
és que a partir de l'Obra Social i Cultural
fóssim capaços de formar grans consor-
cis de culturalització, socialització i tam-
bé, en un moment donat, una mica de be-
neficència. Hem de trobar en cada mo-

ment els espais que millor puguem ocu-
par, amb la idea que és millor sempre anar
consorciadament que no tot sols.
El que és molt important a "Sa Nostra" és
sumar i no pensar que un tot sol podrà
abastar totes les possibilitats o satisfer
totes les necessitats que puguin sorgir.
També crec que seria important que l'Obra
Social estigués atenta als reptes que té
plantejats la societat per poder donar-los
resposta. Aquest segell que Miquel Ca-
pellà va donar amb Balears 2015, és un
segell que s'ha d'aprofitar i omplir-lo de
contingut. Crec que el fet que siguem ca-
paços de reflexionar més erdlà de deu anys
és un exercici que és molt positiu. Com
algú va dir, el que és important és llançar
la pedra enfora i seguir la pedra; encara

-En deixar el càrrec de rector de la UIB,
amb quina experiència d'aquests set anys
de mandat es quedaria?
-Jo em qued amb aquesta oportunitat ir-
repetible de fer feina per a les Illes Bale-
ars, fer Illes Balears. Un dels fets que m'ha
donat més goig és haver obert les seus
universitàries de Menorca i d'Eivissa-For-
mentera, haver fet expandir aquesta uni-
versitat que estava ancorada a la carrete-
ra de Valldemossa, i que no només compta
en aquests moments amb les seus de
Menorca i Eivissa-Formentera, sinó que
també té devuit centres universitaris mu-

nicipals que estableixen un tipus de coo-
peració o de consorci entre ajuntaments i
universitat per intentar arribar als ciuta-
dans de cada poble, no només quant al fet
universitari, els estudis, sinó com a punt
de connexió amb la UIB per poder fer al-
gunes activitats conjuntes i, si més no,
també un punt de trobada dels universi-
taris. Hi ha un seguit de coses que me'n
duré, però el que més m'ha sedimentat
amb el pas del temps és haver tengut
aquesta oportunitat de deixar una petita
empremta en aquest campus i pensar que
he col·laborat, en la mesura de les meves

possibilitats, a augmentar i a fer que cada
vegada tengui més qualitat aquesta uni-
versitat nostra, que és tan ben preuada
quan la miram amb objectivitat i quan
intentam respondre a preguntes amb da-
des, no quan s'analitza des del punt de
vista de percepcions.

"M'agradaria
que la meva pre- ta és l'única forma de
sidència s'em- salvar la institució,

sinó perquè és la
cara més humana del

marqués dins
deis valors de
l'ètica i l'hones- 8®***“’ P®''’

sona que no només
mira tot el dia núme-

tedat, no tant
perquè pensi que
aquesta ésl'úni-
ca forma de sai-

ros, sinó que també
pensa que el fruit
que pot aconseguir
s'ha de poder repar-

sinó perquè és la tir en altres tipus
cara més huma-

var la institució,

d'activitats. Es un

poc l'encant que té
"Sa Nostra". És a dir,

que si nosaltres lluitam per obtenir el
màxim de benefici dins aquest món com-
petitiu, no és per fer cap tipus de gran
borsa, sinó per a un tipus d'accions trans-
ferides a un món més social que també té
unes necessitats. El fet d'obtenir uns be¬

na del gestor".

neficis pot ajudar a suplir aquestes man-
canees.

-Encara és "Sa Nostra" un mont de pie-
tat?

-Sí, encara que de forma molt minorità-
ria. "Sa Nostra" va néixer fa més de 120
anys, i en aquell moment va néixer per
lluitar contra la usura, i una forma de llui-
tar contra la usura era el dipòsit de béns
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Informe

Democràcia paritària: ciutadania
compartida

Gina Garcías Sansaloni

Les Balears han estat la comunitat

pionera a fer possible Vaplicació
exacta i completa delprincipi de ciu-
tadania que les dones reivindiquen
des de la Revolució Francesa. La llei
de paritat està suspesa provisional-
ment pel Tribunal Constitucional,
però és igual, perquè és una prova
que la majoria dels partits polítics

que ens representen han assumit
una llunyana i profunda reclama-
ció de les dones. Rompre els sòtils
de vidre que trunquen tants de pro-
jectes. Reconèixer la plena ciutada-
nia, després d'haverparticipat acti-
vament a tantes lluites ciutadanes.
La llei de paritat és un símbol. Es ni
més ni menys que un símbol del bon

resultat dels esforços de les dones,
que en conjunt ara ja tenen més alt
nivell d'instrucció que els homes i
que en conjunt han fet provats mè-
rits per afrontar amb dignitat i amb
suficiència tots els desafiaments de
la vida professional i ciutadana, a
més dels que la tradició sexista his-
tòricament els ha assignat.

Tots els partits que formen el Pacte de Progrés s'han compro- igualtat, no només ha de ser formal com recull rarticle 14 de
mès a aplicar a les pròximes eleccions autonòmiques el postu- la Constitució espanyola, sinó material i, per tant, es pretén
lat de la llei de paritat que aprovaren al Parlament, tot i que el acabar amb l'escassa representació de les dones en els òrgans
Tribunal Constitucional l'hagi suspès provisionalment després decisoris i minvar així la situació d'inferioritat. Aquesta refor-
de la denúncia presentada pel Govern que presideix José Maria ma té com a objectiu propugnar una vertadera democràcia de
Aznar.

La suspensió de la llei permetrà al Partit Popular de les Ba-
lears fer possible allò que -en el de-
bat parlamentari- va dir que la llei pro-
gressista li impediria fer: decidir que
els llocs primer i segon de la seva can-
didatura autonòmica fossin ocupats
per dones.

Perquè la llei, que en realitat és la
reforma de dos articles de la Llei elec-
toral de les Balears aprovada el 1986,
estableix que: "Per fer efectiu el prin-
cipi d'igualtat en la participació polí-
tica, les candidatures electorals (a les
eleccions autonòmiques, les úniques
sobre les quals pot legislar el nostre
Parlament) han de tenir una presèn-
cia equilibrada d'homes i dones. Les
llistes s'integraran per candidats d'un
i d'altre sexe, ordenats de forma al-
temativa".

La Conselleria de Presidència va

presentar el Projecte de llei al Con-
sell de Govern, i va justificar, en l'ex-
posició de motius, que "la igualtat en
la representació de les dones i els ho-
mes, passa per la necessitat d'elimi-
nar els obstacles que impedeixen la
pràctica d'aquesta igualtat que procla-
ma la Constitució a l'aiticle 9.2. La

gènere".
La comunitat de Castella-La Manxa va aprovar poc temps

després una llei de paritat com la de les Balears, també suspe-
sa pel Tribunal Constitucional. Són
lleis més avançades que la francesa,
aprovada l'any 2000, que imposa el
50% de cada un dels sexes a les llis-
tes electorals. La llei francesa, no
obstant això, ho fa per trams de tres
en tres, a les eleccions municipals i
regionals i, en el cas de les eleccions
legislatives, no obliga a la paritat de
les llistes, sinó que es limita a pena-
litzar amb un menor finançament de
l'Estat les candidatures que no siguin
paritàries.

A Espanya, el debat sobre si les do-
nes han d'accedir a llocs de represen-
tació política per mèrits propis o a
l'impuls de quotes obligatòries, ha
estat un debat feixuc entre dreta i es-

querrá que es remunta a l'any 1982,
quan per primera vegada un grup de
dones va aconseguir introduir al Con-
grés del PSC, pràcticament per sor-
presa, la modesta quota del 12%. Pos-
teriorment, el novembre del 1990, al
seu XXXII Congrés, el PSOE va es-
tablir la inclusió d'un 25% de dones
a les llistes electorals, percentatge
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que s'ha anat incrementant fins a l'actual 40%. Ara també Iz-
quierda Unida aplica el principi que cap dels dos sexes no ten-
gui una representació inferior al 40% ni superior al 60% a les
seves llistes electorals i als òrgans interns de direcció.

Armengol en nom del Partit Socialista. Armengol comença
per proclamar que "com a dona, com a socialista i com a femi-
nista, és per a mi un orgull pujar avui a la tribuna a defensar la
Llei de paritat de les Illes Balears". Una llei que, segons ella,
servirà d'esperó per augmentar la representació de les dones al
conjunt de les institucions polítiques. Armengol diu a la dipu-
tada del PP: "Qualsevol dona, sigui de la ideologia que sigui,
se sent insultada pel seu discurs". La diputada socialista reco-
neix que encara es pateixen moltes altres discriminacions; "En-

cara avui la pobresa té cara de dona,
la violència domèstica té cara de
dona, la discriminació laboral té cara

EL DEBAT

El Parlament de les Balears aprovà la Llei de paritat (o el
Projecte de llei RGE núm. 1.535/02 de modificació de la Llei
8/1986, de 26 de novembre, electoral de la comunitat autòno¬
ma de les Illes Balears) el 18 de juny del 2002. Llegir el diari
de sessions d'aquell ple, és tornar a viure el debat que es creuà
entre tots els partits progressistes i el Partit Popular. La trans-
cripció és neta i viva, lliure de reiteracions i fidel a l'oratòria
de cada portaveu.

La diputada popular Maria Salom va ser l'encarregada de
defensar els arguments del Partit Popular, contraris a la llei.
Com als camps de concentració nazis on obligaven els jueus a
fer de guardians dels jueus confinats, una dona de PP arremeté
contra la llei que pretén rompre alguns dels sostres que limi-
ten les dones. "Vol aconseguir el senyor Antich una igualtat
d'oportunitats per als homes i per a les dones? No, des del Par-
tit Popular creim que no és així, tan sols ens pretén utilitzar, a
les dones, ens vol enganyar, a les dones, per intentar omplir
les urnes de vots i per aconseguir molts de titulars de diaris,
moltes imatges a les televisions", va engegar Maria Salom. En
la seva opinió la nova llei tan sols serveix per "entrar" deu
dones més al Parlament de les Balears, però no afecta les con-
dicions de discriminació que pateixen a la vida quotidiana el
conjunt de les dones de la societat balear, "Aquesta llei és un
símbol", diu, un símbol "humiliant" per a les dones del PP
perquè les converteix en "dones quota", elles, que varen ser
situades a les llistes populars "perquè els nostres partits varen

considerar que nosaltres érem les mi-
llors". Maria Salom assegura que An-
tich insulta la intel·ligència de les do-

• nes "retalla les llibertats dels partits po-
lítics" i, a més, actua amb hipocresia,
perquè el seu govern, de tretze conse-

Maria Salom, PP:
"Aquesta llei és un , , . , ^ ,,
... - i. ,de dona, i es ventat que s ha avançatsímbol un símbol hu- quedaLlt de camímiliant per a les dones ^ ^ democràcia paritària (...)

del PP perquè les con- jjq caprici del president Antich
vertelx en "dones quo- (...) és una reivindicació de fa molts
ta", elles, que varen d'anys d'associacions feministes i una
ser situades a les llis- recomanació internacional...". La so-

tes populars perquè
els nostres partits
varen considerar que Balears: "El que fa el govern del
nosaltres érem les reforma laboral que

va clarament en contra de les dones.

cialista dóna la volta a les crítiques
que ha fet el PP sobre la desigualtat a

que les abocarà a sortir del mercat la-
boral i a tomar a ca seva (promovent) unes deduccions fiscals
que només afecten les dones que poden pagar, cosa que també
defensen vostès. Espanya és l'estat que té l'índex més alt de
dones aturades". Armengol recorda que en la Conferència eu-
ropea titulada "Dones i homes al poder" i en la qual es consta-
tà el dèficit de participació de les dones a tots els nivells. Es-
panya es va comprometre que "els governs, les institucions i
els partits polítics prendran les mesures necessàries, fins i tot
amb canvi dels sistemes electorals, per promoure la participa-
ció equilibrada de les dones". Per aquest motiu defensa el sis-
tema de quotes i al·lega que si "el Sr. Aznar les ha duit al Tri-
bunal Constitucional (és) per una consigna de partit, no per
anar en contra d'una llei que sí que és constitucional perquè el
Tribunal Constitucional, de moment, ens ha reconegut que to-
tes les lleis que aquí hem aprovat ho són. Ho és l'ecotaxa.... Ho
és la Llei de consells insulars, ho són les pensions, i vostès
poden, fent el que fan sempre, dur aquesta llei al Tribunal Cons-
titucional. El Tribunal decidirà".

Francina Armengol,
PSIB-PSOE:
"Encara avui la po-
bresa té cara de

dona, la violència
domèstica té cara de llers només té tres dones i entre els seus

dona, la discrimina- 74 alts càrrecs només hi ha catorze do-
cló laboral té cara de nes.

dona, I és veritat que
s'ha avançat molt,
però queda molt de
camí per fer".

Al debat, Salom ja insinua la inter-
posició d'un recurs d'inconstituciona-
litat per aquesta llei.

És ben curiosa la dialèctica parla-
mentària: la diputada popular ha uti-
litzat tots els dèficits de la condició

A la contraréplica Salom provoca aldarull a la sala quan diu
que la Llei de paritat de les Balears serà discriminatòria "per-
què a les pròximes eleccions a qualsevol partit polític, el nú-
mero 1 i el número 2 no podran ser dones. També ho impedeix
aquesta llei. Per tant, creim nosaltres que això retalla (...)".

La resposta de la socialista Armengol és directa: "És trist
que una diputada, precisament del Partit Popular, redueixi un
debat que per a moltes dones i per a molts d'homes és molt
important, perquè fa molts d'anys que lluiten, el redueixi a un
espectacle de circ: per a nosaltres i per a mi, personalment, és
molt trist que hagi fet aquest debat avui aquí".

El diputat Ferrer i Costa, portaveu de la Coordinadora d'Agru-
pacions Progressistes de Éormentera, diu que els arguments
del Partit Popular li semblen d'una pobresa extrema i es mos-
tra incrèdul de l'oposició de les dones del Pari^it Popular al Pro-
jecte de llei: "...a mi m'agradaria veure-ho, perquè estic segur
que n'hi ha moltes que veuran per primera vegada com tenen

social femenina com a argument contra una llei que precisa-
ment vol pal·liar parcialment un d'aquests dèficits, el de la de-
mocràcia paritària a les institucions autonòmiques. Pocs dies
després, una filòsofa, Amèlia Valcàrcel, també criticà (a la cin-
quena Universitat d'Estiu d'Estudis de Gènere celebrada po-
ques setmanes després) que la llei parlamentària es redueixi a
establir la paritat només al Parlament de les Balears, i no a la
resta d'institucions autonòmiques, però ho feu per reivindicar
més democràcia paritària, no per desautoritzar la passa que es
dóna.

Al debat intervenen tots els partits progressistes per defen-
sar la llei. La darrera a intervenir és una altra dona, Francina
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Toportunitat de venir aquí, a aquest
parlament, i defensar amb la resta de
companyes, siguin d'un altre partit o
no, polítiques que afavoreixin les do-
nes".

(Ja hauria d'haver vist el senyor Fer-
rer que no té raó, en aquest argument.
Mai no s'ha produït, al llarg de la vida
d'aquest parlament, un vot de les do-
nes contra el vot dels homes. La dis-

ciplina de partit és més alta que la so-
lidaritat de gènere).

El Sr. Portella i Coll, portaveu del
grup d'Esquerra Unida i Ecologista
qualifica de "cavernícola" el discurs
del Partit Popular. Defensa la Llei de
paritat com el resultat d'una llarga
lluita de les dones en favor de la igual-
tat i de les recomanacions europees
en aquest sentit. Diu que la discipli-
na de vot no li impedeix, no obstant
això, apuntar algunes reticències per-
sonáis al sistema "cremallera", com
són les dificultats de compassar
aquest sistema amb altres necessitats
de representativitat a les llistes parla-
mentàries entre territoris, sensibilitats
polítiques o especialitats professionals. Portella rebat les acu-
sacions de Salom que el Govern de les Balears és indiferent a
la discriminació social de les dones, i detalla una bateria d'in-
versions de la Conselleria de Treball en formació i ocupació
per a les dones. En canvi, diu, "la política del PP és donar aju¬

des a les dones perquè continuïn amb
el seu paper de dona de la casa". La
paritat política pot ser que sigui un
símbol, diu Portella: "Símbols, sím-
bols, la representació cultural de la
realitat són símbols. Llavors és un

símbol, i és un símbol que hi hagi ben
igual homes i dones a les instituci-
ons".

Joan Bosco Gomila, en nom del
Grup del PSM-Entesa Nacionalista,
en la seva defensa de la llei, diu que
"des del PSM pensam que seria un
insult no fer res per incorporar la dona
a tots els àmbits de la societat: en els
càrrecs directius d'empreses, d'insti-
tucions, dels cossos de seguretat, a la
judicatura..., i no fer res perquè sigui
una realitat la presència femenina en
aquests llocs de responsabilitat i veu-
re com s'exclouen les dones a l'hora
d'accedir a sectors i ocupacions on es
prenen decisions importants i que
afecten tota la societat, creim que l'in-
sult és aquest". Bosco Gomila també
critica la política d'ajudes del Partit
Popular: "Entenem que la famflia no

és només una responsabilitat de les dones, com s'hagi pogut
deduir de la intervenció de la Sra. Salom, creim que és una
responsabilitat tant del pare com de la mare, i no només de la
mare, i per tant els beneficis socials que es vulguin aplicar
s'han de poder aplicar a ambdós cònjuges i no només en el cas
de la dona".

Les xifres a la política
Al Congrés dels Diputats la participació femenina no arriba al

30%, un percentatge que només supera el grup del Partit Soci-
alista. En total hi ha 99 dones i 251 homes. També al Parla-
ment Europeu hi ha fortes diferències: 186 diputades enfront
de 450 diputats.

A l'actual legislatura, les diputades del Parlament de les Bale-
ars representen un 33% del conjunt dels parlamentaris: 20
diputades i 39 diputats.

En aquestes dades, les Balears no són una excepció entre
les autonomies de la resta de l'Estat: en el conjunt dels parla-
ments autonòmics, les dones només són el 31%, 372 diputa-
des, enfront de 807 diputats. I encara són més poques les que
formen part dels governs autonòmics: 38 conselleres enfront
de 161 homes.

Al Govern només hi ha tres conselleres: Margalida Rosselló
(EU-Els Verds), Aina Salom (PSIB) i Fernanda Caro (EU-Els Verds)
d'un total de tretze consellers. Al contrari, els tres consells Insu-
lars són presidits per dones: Maria Antònia Munar (DM) a
Mallorca, Joana Barceló (PSIB) a Menorca i Pilar Costa (Pacte
Progressista) a les Pitiüses.

Els ajuntaments reflecteixen la situació més desequilibrada:
dels 74 municipis que hi ha a les Balears només sis estan pre-
sidits per una batlesa: Calvià (Nàjera-PSOE), Costitx (Munar-
UM), Llubí (Margalida Miquel-UM), Pollença (Francesca Ramon-
PSOE), Santa Maria (Maria Rosa Vich-PSM) i es Castell (Maria
Borràs-PSOE). La resta és governada per homes, que a més
formen l'àmplia majoria dels regidors: 842 regidors enfront de
205 regidores de les Balears.

Als ajuntaments del conjunt de l'Estat passa igual: en un
total de 8.108 corporacions, només hi ha 818 batieses, poc
més d'un 10%.

Congrés dels Diputats. Legislatura 2000-2004
Partits

TOTAL

Total Dones Homes % dones

28,2

25,1

36,8

350 99 251

PP 183 46 137

PSOE 125 46 79

CIU 15 2 13 13,3

lU 8 2 6 25,0

EAJ-PNV 7 2 5 28,5

CC 4 1 3 25,0

BNG 3 0 3 0,00

PA 1 0 1 0,00

ERC 1 0 1 0,00
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Sense complexos
G. Garcías

Les dones de les Balearsja es mouen sense complexos a
tots els àmbits de la vida social. Apoc a poc han romput
els motlles de la família tradicional, habiten massiva-
ment les aules dels instituts i de la universitat, cerquen
feina, trien la seva parella, planifiquen la seva materni-
tat, desconfien del poder, però no abdiquen d‘afirmar
el seu projecte vital.

dors són dones, només pertanyen al gènere femení un percentatge
molt petit dels càrrecs directius escolars. A les nines els manquen
encara referents femenins a les esferes de poder, de qui és que pren
les decisions.

EL MATRIMONI I LA MATERNITAT

Però qualque cosa ja canvia. I les més joves retarden la seva
entrada al matrimoni fins a haver consolidat la seva situació aca-

dèmica, professional i laboral. Participen activament en l'elecció
de la parella i cada vegada és menor la diferència d'edat entre els
dos. Les dones ja no necessiten un home més gran que exerceixi
sobre ella la seva autoritat i protecció, sinó un company. Augmen-
ta la seva independència i moltes trien viure soles. Tot i així, la
immensa majoria continua optant pel matrimoni per consohdar
una relació de parella, i les tres quartes parts mantenen el ritual
catòlic per donar-li oficialitat.

Unes convencions que potser siguin un obstacle encara per po-
sar fi a una relació quan aquesta, de fet, s'hagi trencat. Augmenta a
la societat balear el nombre de separacions i divorcis, en un per-
centatge, no obstant això, encara molt inferior a la mitjana euro-
pea. Tot i que, per la seva naturalesa no hi ha xifres que ho demos-
trin, l'afectivitat submergida és l'altra cara definitòria del model
familiar mediterrani.

Les dones de les Balears protagonitzen una de les taxes de nata-
litat més baixes del món. 1,3 fills (corregida ara a 1,6 a causa dels
elevats índex de fertilitat de les immigrants). I retarden fins als
trenta anys l'edat en què són mares per primera vegada. Entre els
factors d'aquesta decisió -que moltes vegades és una renúncia-
sobresurt la dificultat per trobar una feina estable i satisfactòria,
(que elles saben que s'agreujaria si, a més, fossin mares), perquè a

les Balears el treball preca-
ri es nodreix fonamental-
ment de l'oferta laboral fe-
menina.

La majoria són alienes als moviments feministes organitzats, però
han interioritzat el convenciment indiscutible de ser ciutadanes de

ple dret. Els partits polítics les festegen, la publicitat, per contra,
les tracta com a consumidores passives.

Però, tot i això, són encara un col·lectiu en transició. Els entre-
bancs per a la igualtat real, per a la plena ciutadania, són encara
forts.

Conformen el 51% de la societat illenca, però no són, per supo-
sat, un grup homogeni. Les generacions més joves emergeixen
amb força i rompen les xifres desiguals que les estadístiques adju-
diquen al col·lectiu femení. Per exemple, el 70% dels analfabets
de les Balears continuen sent dones, però a la franja d'edat d'entre
quinze a trenta anys són més poques les dones illetrades que els
homes. Les joves estudiants han aprofitat totes les portes que els
ha obert l'ensenyament i ja ocupen més de la meitat de les places
universitàries. No obstant això, són una minoria, encara, les que
han romput els estereotips professionals sexistes; les carreres ci-
entífiques continuen sent eminentment masculines, les humanísti-
ques i les socials, femenines. I tal vegada això és així perquè els
materials didàctics que han utilitzat i continuen utilitzant les esco-
les reprodueixen i perpetuen els models tradicionals que retraten
les dones en un segon pla, en una actitud amable i maternal que les
orienta cap a professions que podrien aparèixer com la "projecció"
social de la funció tradicional que les dones tenien reservada a
l'esfera privada i familiar. L'escola continua sent també, juntament
amb la família, l'espai més influent on les nines reben la noció de
la jerarquia social sexista; mentre que la gran majoria dels educa¬

Aquí les dones han romput els
motlles de la família tradicional,
habiten massivament les aules
dels instituts i de la universitat,
cerquen feina, trien la seva
parella, planifiquen la seva
maternitat, desconfien dei
poder, però no abdiquen
d‘afirmar el seu projecte vital.
Han interioritzat el
convenciment indiscutible de ser

ciutadanes de ple dret.

LA SALUT

Les dones volen decidir la
seva maternitat, i l'avorta-
ment és la solució dolorosa
a la qual, en darrer extrem,
han de recórrer. Les Bale-
ars són la comunitat amb un

dels índexs més alts d'avor-
taments voluntaris, senyal que la liberalització de les manifestad-
ons amatòries no ha anat acompanyada de la suficient informació
per a la prevenció d'embarassos no desitjats. Les institucions pú-
bliques no són alienes a aquesta responsabilitat.

Altres problemes de salut són quasi específics de les dones: l'ano-
rèxia i la bulímia comencen a ser malalties estadísticament preo-

cupants, derivades dels models imposats per una publicitat dirigi-
da especialment a la població femenina. La drogoaddicció i la sida
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que a major nivell de formació, més possibilitats d'ocupació i me-
nor discriminació. O com les que demostren que la incorporació
de les dones a la població activa, que és el pilar de la seva indepen-
dència econòmica i, conseqüentment, vital, és ja un procés indetu-
rabie després del qual ha de venir, sens dubte, la plena equiparació

dels seus drets retributius, la-
borals i professionals.

Si fa només una dècada tan

sols, una de cada tres llicenci-
atures universitàries de les Ba-
lears l'obtenia una dona, ara
són més de la meitat. Si fa no-

més aquest curt termini de
temps tres de cada quatre do-
nes abandonaven el mercat la-
boral quan naixia el seu primer
fill, ara la majoria intenta con-
servar la feina, tot i que no han
millorat massa les condicions
laborals ni els serveis públics

que facilitin la compatibilitat entre la maternitat i l'activitat profes-
sional. Si en aquell temps només una tercera part de les dones en
edat de treballar pertanyia a la població activa, ara és quasi la mei¬

en canvi no han trobat en les dones tant de ressò com entre la

població jove masculina. Però les dones també pateixen dramàti-
cament els seus efectes, perquè exerceixen amb els familiars afee-
tats la seva funció tradicional de cuidadores.

Perquè, tot i els avanços que han protagonitzat les dones a la
darrera dècada, continuen sentint-se les responsables del manteni-
ment del benestar familiar. Dediquen al treball domèstic, un tre-
ball socialment no reconegut, més del doble d'hores que els seus
marits. Els nins, els vells i els malalts confien a disposai’ del seu
temps gratuït quan ho requereixin. Les dones continuen constre-
nyides a organitzar el seu projecte vital sense deixar de banda el
treball domèstic i unes responsabilitats familiars que la història i la
societat tradicionalment els ha assignat. Així la seva jornada -la-
boral. reproductiva i benefactora- no té límits.

Les dones de les Balears
s'han incorporat massivament
al mercat laboral. Més d'un
43% pertanyen a la població
activa, un percentatge quatre
punts més alt que la mitjana
espanyola. I que seria molt
més gran si tengués en
compte que les dones
nodreixen bàsicament la

força de treball de l'economia
submergida.

EL TREBALL

I a pesar d'això, les dones de les Balears s'han incorporat massi-
vament al mercat laboral. Més d'un 43% de les que tenen edat de
treballar pertanyen a la població activa, un percentatge quatre punts
més alt que la mitjana espanyola. I que seria molt més gran si
tengués en compte que les dones nodreixen bàsicament la força de
treball de l'economia submergida: la indústria sabatera, el servei
domèstic, el treball no reconegut dins el sector de serveis i dins les
empreses familiars, que són un 65% de les empreses de les Bale-
ars, un 13% de les quals declaren que no tenen personal assalariat.
Milers i milers d'hores d'esforç femení no es reconeixen social-
ment. no es valoren ni es comptabilitzen, no obtenen les contra-
prestacions que seria de llei atorgar-los.

tat.

LA VIOLÈNCIA

La violència domèstica i la feminització de la pobresa s'han agreu-
jat en aquests darrers deu anys. Són la cara fosca del procés d'eman-
cipació femenina. Els maltractaments domèstics són l'altíssim preu
del procés d'emancipació que les dones han fet massivament a
aquesta fi de segle, i es deriven de la rebel·lia masclista a l'esbuca-
ment d'un model de família i de convivència desigual i degradant.

La pobresa i la marginació és una altra de les cares d'aquesta
realitat polièdrica. Els pobres són majoritàriament dones joves i
amb una edat mitjana de 30 anys. La majoria viuen soles amb fills
al seu càrrec, i la seva esperança de vida és entre un 7% i un 10%
inferior a la del conjunt de la població.

EL TEMPS I L’ESPAI

Les ciutats estan fetes pensant que les dones no van a fer feina.
No es té en compte que els centres escolars, els equipaments co-
mercials i col·lectius, estan enfora del seu espai laboral o vital. Els
llargs desplaçaments obligats són una forma més de robar-los el
temps. La ciutat també exerceix sobre les dones una violència se-
xista: la manca d'enllumenat, de condicions de seguretat, tanca les
dones a ca seva. I si la ciutat és inhòspita per a les dones, també ho
són, en general, els habitatges. La cuina està dissenyada per algú
que no la usa, i prevista per a una sola persona. Es poc funcional,
està concebuda com una habitació de feina, no com les dones vol-
drien que fos: un espai on es comparteixen les tasques domèsti-
ques i es fa vida familiar.

El temps i l'espai compartit són ara objectes nous de reflexió.
Quan les dones han accedit a l'educació, a la cultura i a la prepara-
ció professional, quan cada dia són més al mercat laboral i als llocs
de decisió, assumeixen també que el seu temps és limitat i irrepe-
tibie, i que el temps "regalat" que la societat necessita per sobre-
viure ha de ser compartit.

Malgrat la legislació i l'acció vigilant i reivindicativa dels sindi-
cats, el món del treball continua sent clarament discriminador per
a les dones. La seva taxa d'activitat (disponibilitat laboral) és dues
terceres parts de la masculina, però el seu nivell d'atur és el doble.
De cada cent contractes nous que es fan, 63 s'han dirigit als homes
i 36 a les dones. Però, mentre que les dues terceres parts dels con-
tractes fixos s'han fet a homes, la majoria dels contractes a temps
parcial, de pràctiques i de tot allò que es coneix com a contractes
"basura" els han ocupat dones. Diferents fonts estadístiques cons-
taten que les dones cobren un salari mitjà un 30% inferior al dels
seus companys de gènere masculí. Però entre aquestes dades n'hi
ha també algunes que mouen a l'optimisme, com la que explica
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El nou debat sobre la prostitució

Al·lega Is i també il·legals
Constanza Forteza

La societat té una percepció negativa de la prostitu-
ció, però, a la vegada, manifesta una progressiva tole-
rància teòrica. Es permet, no es penalitza, però tam-
poc no es protegeixen les dones que la practiquen, se 'Is
neguen els drets mínims. I, a aquesta hipocresia bàsi-
ca, s’afegeixen els efectes de la Llei d’immigració, que
es pot dir que ha convertit les prostitutes d’al·legals en
directament il·legals i, així, sembla que en lloc de do-
narpasses cap endavant, el conflicte que afecta milers
de persones gira cap al passat. Mentre, la demanda,
els clients, augmenten, circumstància que encara re-
força més la sensació de permanent doble moral. En

aquestpunt, es torna a obrir el debat sobre una possi-
ble legalització, debat en el qual es multipliquen les
posicions i, també, fins i tot entre els grups actius que
treballen a l’àmbit de les prostitutes, les contradicci-
ons. La recent presentació d’un llibre. La Prostitució
Femenina a les Illes Balears. Aproximació sociològi-
ca, enfocaments i perspectives, coordinatper la Fun-
dació Gadeso, editat per Lleonard Muntaner i nodrit
de múltiples aportacions pluridisciplinars, ha tengut
la virtut de reobrir la discussió sobre una qüestió que
les societats civilitzades hauran -o encara no?- de

posar sobre la taula.

La directora de l'Institut Balear de la Dona,
Francesca Mas, una de les firmes del volum,
centra la seva aportació en la situació legal
de la prostitució, històricament afectada per
fabolicionisme, la prohibició, o, ja més en-
davant, per una perspectiva higienista, és a
dir, la consideració de la prostitució com un
mal necessari que convé controlar per raons
de salut i d'ordre públic. En poques parau-
les, per una visió que pretén protegir la so-
cietat però no a elles. En realitat aquesta és

la mentalitat present en les campanyes de ne-
teja social, que es generen quan els veïns d'un
barri o d'un carrer pressionen les autoritats
perquè allunyin la prostitució dels seus por-

signant del conveni, modificà el seu Codi
Penal el 1995 i hi deixà clar que el bé jurí-
dic a protegir és la llibertat sexual de les per-
sones, amb un retall de les conductes delic-
tives associades a la prostitució. Si la legis-
lació espanyola era, seguint les pautes del
franquisme, abolicionista fins al 1995, a
partir d'aquest any fa admissible la prostitu-
ció quan hi ha consentiment. Per a Francesca
Mas, que recull les conclusions del XVI
Congrés de Dones Advocades celebrat el
2001, aquest codi no compleix el Conveni
Internacional del 1949 i afavoreix que Es-
panya sigui una destinació preferent de les
màfies que trafiquen amb dones. A la fi. Mas
arriba al bessó de l'assumpte quan diu que
"donar legitimitat a la compra del cos de la
dona és admetre que és una mercaderia" i
que "per protegir veritablement el dret de
les dones prostituïdes és bàsic suprimir qual-
sevol regla, qualsevol legislació que consi-
deri aquesta dona com una categoria parti-
cular".

tais.

L'any 1949, per tant ja fa més de cinquan-
ta anys, l'Assemblea de les Nacions Unides
acorden el conveni que obliga els països sig-
nants a castigar els que concertin o explotin
la prostitució d'altra persona, encara que si-
gui amb el seu consentiment. Espanya, país

POSSIBILISME

Però la desitjada bondat teòrica s'enfron-
ta a la realitat. I és aquí on surten solucions
possibilistes. La també participant del vo-
lum, professora d'antropologia de la Univer-
sitat de Barcelona i coordinadora d'un dels
grups catalans (LICIT) més actius en el tre-
ball social referit a la prostitució. Dolors
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sicionament unànime. No

perjudica això les dones en
general? No seria més fruc-
tífer trobar punts en comú
per avançar plegades en una
mateixa lluita, amb uns ma-
teixos objectius encaminats
a la millora de les condici-
ons de vida de les dones, a
lluitar contra l'estigmatitza-
ció social?".

Marginació i veiiesa

Aquest treball estadístic es completa,
en el volum editat per Ueonard Munta-
ner, amb una anàlisi de les necessitats
socials de les persones que exerceixen
la prostitució, elaborat per Yvonne Le

Meur, treballadora so-
cial de Metges del
Món, i amb una inves-
tigació social sobre la
prostitució femenina
marginal a Palma loca-
litzada al barri "xino".

Aquesta darrera apor-
tació, centrada en el
que es pot considerar
la "prostitució tradició-
nal", aporta dades difí-
cilment assimilables

Només un

7,5% de les
prostitutes
del barri
xinès tenen
un pis en
propietat,
normalment
fora del
barri. La

DESMITIFICACIÓ I
CONTRADICCIONS

Dolors Juliano sembla as-

solir, en el debat sobre la prostitució, un pa-
per desmitificador. La discriminació, l'estig-
matització, fa que "es projectin sobre aques-
tes dones tots els mals socials", és a dir, la
delinqüència, la sida i la drogoaddicció. El
cas és que "la relació amb la droga o la de-
linqüència de les prostitutes és falsa". De fet,
"la gent es dedica a la feina sexual precisa-
ment per no delinquir" i, moltes vegades,
"són elles les que pateixen la delinqüència
quan treballen a zones degradades". A la ve-
gada, "des d'un punt de vista sanitari, les tre-
balladores sexuals formen un col·lectiu es-

pecialment conscienciat, que assegura la
seva pròpia salut i exigeix sexe segur da-
vant del rebuig dels clients". Juliano expo-
sà els resultats del Centre d'Epidemiologia
del Raval barcelonès que les destaca com un
col·lectiu amb menor índex de malalties se-

xuals que la resta. L'argumentació de Julia-
no va merèixer les rèpliques de Lluís Ba-
llester, professor de ciències de l'educació
de la UIB i un dels autors de l'estudi esta-

dístic sobre la prostitució a les Balears que
inclou el volum editat. Ballester matisà que
"tomen les pràctiques de risc" i incidí en els
grans problemes d'estabilitat que provoquen
l'entrada en les toxicomanies, l'aïllament, les
compulsions i les depressions per part de les
prostitutes. El que sí sembla clar per a tot-
hom és que, en paraules de Juliano, "és més
barat expulsar les prostitutes que fer cam-
panyes sanitàries eficaces o de control de la
delinqüència". Es a dir, sanejar, expulsar les
prostitutes fora dels nuclis urbans, amagar-

tament impulsa una nova mesura higienis-
ta, regular la grandària dels bordells per
impulsar que s'instal·lin fora del nucli urbà-
Juliano intervé en les converses que, entre
locals d'altem, ajuntament i sindicats, pre-
tenen introduir una certa normalització. Els

propietaris dels locals, des d'una perspecti-
va empresarial, volen la legalització per als
seus negocis. Juliano considera que aquesta
legalització s'hauria de dur a terme tot fent
que els locals contractassin legalment les
seves treballadores, però només per al tre-
ball nocturn a la barra, el de servir copes.
L'intercanvi sexual amb els clients hauria de

quedar com una relació entre la prostituta i
el demandant, sense cap intervenció del pro-
pietari del local llevat la de llogar l'habita-
ció corresponent.

És una solució o només és un pegat? Com
destacà Antoni Tarabini, president de la Fun-
dació Gadeso, "és un plantejament, pot ser
compartit o no, però és un plantejament".
Un plantejament pràctic. Perquè les dissen-
sions teòriques entre els grups, ONG i col-
lectius actius a l'àmbit de la prostitució, fan
que moltes vegades no s'arribi a demandes
clares o que no hi hagi una coordinació en-

tre ells. Marisa Arre-
ba, altra firma del lli-
bre i coordinadora
del Casal Petit -a càr-
rec de la Delegació
diocesana d'Acció
Social i ubicat en el
barri "xino" de Pal-
ma- s'ho demana cla-
rament: "Quan les
persones que estam

en contacte directe amb les dones llegim ar-
ticles, llibres i comentaris sobre la prostitu-
ció, hi percebem de forma clara postures di-
ferenciades en teoritzar entorn d'aquesta
qüestió. I, fàcilment, passam a abordar apar-
tats de plantejament sense aconseguir un po-

majoria viu per una societat de
de lloguer en benestar. Les prostitu-
petits
habitacles
miserables.
I n'hi ha

que, amb
més de 60

tes del barri "xino" te-
nen una mitjana de
46,7 anys i n'hi ha una
part de les més grans -

més de 60 anys- que
encara exerceixen l'ofi-
ci. La majoria són pe-
ninsulars i de proce-
dència urbana, amb
un historial familiar

anys, encara
treballen.

desestructurat i inesta-
ble (més d'un 40% diuen haver viscut a
institucions de menors quan eren peti-
tes). En un 61% dels casos no han aca-
bat els estudis primaris i un 18% són
analfabetes. Només un 7,5% tenen un

pis en propietat, la majoria viuen de lio-
guer, freqüentment en petits habitacles
del mateix barri en condicions d'habita-
bilitat miserables. L'estudi mostra la si-
tuació dramàtica de la prostitució quan
arriba la vellesa, la manca de recursos,
d'amistats i de suport social, d'habitat-
ge i de salut.

Dolors Juliano:
"La relació entre
droga 0
delinqüència I
prostitució és
falsa. Es
prostitueixen
precisament per
no delinquir"

Juliano, va exposar, en la mateixa jornada
en què es presentà el llibre, la dificultat de
proposar solucions pràctiques que millorin
les condicions -laborals, social i vitals- de
les prostitutes sense rompre un consens teò-
ric bàsic. Per un costat, "l'abolicionisme
únicament ha augmentat els problemes de
les prostitutes, ha fet que les seves condici-
ons de vida siguin més dures". L'alternativa
-"ja que existeix, anem a legalitzar-les"- és
impracticable, no només perquè legitima un
tràfic comercial basat en les persones, sinó
perquè "cap prostituta, atès el nivell d'estig-
matització de la seva activitat, no vol que la
legalitzin com a tal". ABarcelona -on l'ajun¬

les.

VÍCTIMES?

Pobres víctimes o dones que prenen deci-
sions conscients per molt dures que siguin?
En realitat, les dues coses són certes. Men-
tre Marisa Arreba incideix que "elles són les
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Entre 50 i 60 milions
d'euros anuals

ma que, entre el col·lectiu,
hi ha alts nivells d'autoesti-
ma -"Jo treballa ajeguda,
però cobr dreta"- i posicions
de crítica a la societat, a les

I relacions de gènere pel seu
conformisme -"Totes les
dones haurien de dedicar-se
un any a la prostitució, així
sabrien realment com són
els homes"-. Dolors Juliano
manté, finalment, que, al
cap i a la fi, la societat san-
ciona tan durament les pros-

I titutes perquè el rebuig fun-
ciona com a element dissu-

asiu, per escarmentar temptacions d'autono-
mia de les dones, com a estigma de control
de la llibertat sexual.

Entre 2.500 i 3.000 dones exerceixen
la prostitució a Mallorca, dones que es
relacionen amb prop de 70.000 clients
en un intercanvi que, anualment, mou
entre 50 i 60 milions d'euros. Són esti-
macions estretes de l'estudi sobre la
prostitució a l'Illa, basat en el treball de
camp efectuat el 2002 i elaborat pels
professors del Departament de Ciènci-
es de l'Educació de la UIB, Uuís Balles-
ter i Jaume Perelló. Segons aquest tre-

ball, un 50,4% de les
L'estimació prostitutes són del cen-

tre 0 del sud d'Amèrica
(més d'un 15% de
Colòmbia), un 9,6% de
països africans, un 2%
de països de l'Est euro-
peu i un 13,1% espa-

efectuada
xifra en

3.000 ei
nombre de
prostitutes
de Maiiorca nyoles. A Palma hi ha
i en 70.000 barris que tenen

oferta permanent de
prostitució encara que,
fonamentalment, es
concentra a les zones

víctimes, les que pateixen el rebuig i l'estig-
matització", la professora d'antropologia de
la Universitat de Barcelona no té por de tor-
nar a obrir la controvèrsia: "el darrer eix de
la discriminació és la consciència benefac-
tora davant aquestes pobres víctimes, que no
ho són tant i que ni tan sols no tenen consci-
ència de ser-ho. Les treballadores sexuals so-

Ien ser persones que, després de provar di-
verses feines de les considerades femenines
-servei domèstic, auxiliar d'hoteleria, cura
de malalts, obreres- troben en la feina sexu-
al una retribució major i més llibertat horà-
ria per compatibilitzar-la amb la cura dels
fills. Moltes prostitutes veuen la seva feina
com una activitat honrada, diferent a les ac-
tivitats delictives o a la mendicitat". Julia-

A pesar que aquesta visió es ratifica de ve-
gades, la realitat és

Quin és el motiu que contrasta clara-
de fons de les

campanyes de
netejaúe barris i
carrers, eradicar
la prostitució o
el racisme?

ment amb les conclu-
sions que extreu un
estudi -basat en una

enquesta- efectuat en-
tre les prostitutes del
barri "xino" de Palma,
tot i que en aquest cas
s'ha de tenir en consi-

deració que es tracta d'una de les prostituci-
ons més marginals. L'estudi, efectuat pels
responsables del Casal Petit, expressa la con-

sideració subjectiva que,
sobre elles mateixes, tenen

ei de
clients.

d'Amanecer, s'Arenal de Palma, el Ter-
reno, es Fortí, Foners, Hipòdrom, la So-
ledat, Pere Garau, Santa Catalina, pia-
ça de Toros, Sindicat i Son Armadans.
Altres zones es localitzen a àrees turís-
tiques -Magaluf, Can Picafort i Cala Mi-
llor- o a localitats on, superat un mínim
poblacionai, es garanteix l'anonimat,
cas d'Aicúdia, Inca i Manacor. Es caicu-
la que un 18,4% de la prostitució s'exer-
ceix ai carrer, un 30% en clubs, un 17,6%
en pisos-clubs, un 32,4% a pisos parti-
culars i un 1,3% a xalets. El preu mitjà
per "servei" és de 60 € tot i que hi ha
ofertes molt més baixes (30 €) i superi-
ors a 120 €.

PPIIIIPPim les prostitutes; "Et degrada
com a persona, tant a nivell
físic com a nivell emocio-
nal"; "L'avantatge és econò-
mic ja que no tens altra sor-
tida. Ho fas a la força";
"Ningú no mereix viure
d'aquesta manera". Aquesta
enquesta aporta, a més a
més, la valoració de les
prostitutes enquestades so-
bre si la seva activitat hau-
ria 0 no de desaparèixer. Un
58% pensa que no, enfront
d'un 42% que pensa que sí.

Més curiós encara és valorar les raons per
les quals les prostitutes diuen que no ha de
desaparèixer: perquè "s'eviten violacions i
abusos" (69%), "és necessària perquè els ho-
mes es desfoguin" (18%) o "és necessària
per a algunes dones" (12,5%). És a dir, les
prostitutes que argumenten la continuïtat de
la seva activitat, tot i reconèixer la margina-
litat en què es troben, ho fan, o ho justifi-

quen, perquè consideren que... és un bé so-
cial!

TREBALL-REFUGI DELS
EMIGRANTS

Si la prostitució és una qüestió que les ins-
titucions i els poders semblen no voler abas-
tar més enllà dels problemes col·laterals, la
legislació sobre immigració ha ficat la pro-
blemàtica en un pou negre. Les opinions,
venguin aquí d'on venguin, són unànimes.
Si la Llei d'estrangeria, tal com regeix avui
després de successives modificacions, incre-
menta la il·legalitat perquè, en la pràctica,
obliga tota l'afluència migratòria a realitzar-
se sense papers, en el cas de la prostitució es

Antoni Tarabini

no cita testimonis recollits a Barcelona,
d'una prostituta llatinoamericana: "Això és
millor que netejar la brutícia dels altres" -o
d'una subsaharina- "Com és possible que de-
manin almoina quan poden treballar de pros-
tituta!"-. Indica que les prostitutes combi-
nen la feina sexual amb altres, que és fre-
qüent que la practiquin treballadores domès-
tiques quan tenen necessitat de doblers. Afir-
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Quina és l'opinió ideològica del seu partit
sobre la legalització de la prostitució? (*)

Els Verds
Hi estam a favor perquè ja que no és previsible que aquesta activitat es pugui eradi-
car, s'ha de procurar que es practiqui en les millors condicions possibles per a la
dignitat de les prostitutes.

EU
En aquests moments vivim un debat a nivell estatal sobre si ens definim per la regu-
iarització o no. On sí que hi ha unanimitat és en el reconeixement deis drets sociais i
en ia creació de programes d'orientació, prevenció, salut... i altres.

PSM
Més que la legalització d'aquesta activitat defensaríem que no fos il-iegai dedicar-s'hi,
amb la condició que s'hagi triat voluntàriament ia dedicació a aquesta activitat, i que
sigui major d'edat ia persona que s'hi dedica.

PSOE
Estam totaiment en contra de ies xarxes i ei tràfic de dones. Les dones que exerceixen
lliurement la prostitució han de tenir totes ies garanties encara que les dades diuen
que aquest col·lectiu és molt petit. La majoria de dones que practiquen ia prostitució
no ho fan iiiurement, per la qual cosa, en aquests casos, creim que no es pot legalitzar
ja que seria com legalitzar un tipus d'esclavitud.

Francesca Mas

pot dir que plou sobre banyat. I que dóna
noves legitimacions per a la seva persecu-
ció, ara amagada en justificacions normati-
ves. I que fa que, en les campanyes de neteja
de barris i carrers es dubti sobre el motiu

final, si es tracta de lluitar contra la prosti-
tució 0 si, en realitat, hi ha factors de racis-
me, 0 de classisme, a darrere. Dolors Julia-
no destaca que "la prostitució és un treball-

refugi dels emigrants,
sense cap protecció le-
gal. Però l'emigració
no augmenta la prosti-
tució. L'augmenta la
demanda". Potser que
les emigrants que es
prostitueixen es vegin
més, que cridin més
l'atenció per la diversi-
tat racial, "però no és
que n'hi hagi més". La
qüestió final "no és li-
mitar l'emigració per
limitar la prostitució",

la qüestió és com es poden arbitrar soluci-
ons si a l'estigma de la feina sexual se suma
ara el de la il·legalitat marcada per l'origen.
Juliano incideix en la falsedat oficial: "Si

parlen de víctimes enganyades, llavors que
els donin asil polític. Però si les reconeixen
com a víctimes i després les engeguen fora
del país, estam davant una incoherència cla-

UM
La situació actual de la prostitució, relacionada massa sovint amb conductes deiicti-
ves de tot tipus, fa necessari debatre ia necessitat de la seva legalització, no tant per
donar-ii carta de naturalesa -seria absurd! - sinó per proporcionar-li un marc legal de
protecció i de fiscalitat.

PP
Resulta impossible donar una resposta en termes radicalment positius o negatius, ja
que el concepte legalització abraça molts d'aspectes de caràcter sanitari, social, labo-
ral... Cal destacar que l'exercici de la prostitució no està penat. Cas a part és el proxe-
netisme o obtenir per part de l'autoritat municipal una llicència d'activitat i i'establi-
ment d'unes tributacions. Abans de plantejar un debat sobre la legalització s'hauria
d'acotar quins aspectes d'aquesta activitat convendría o no que es regulassin.

El XVI Congrés
de Dones
Advocades
considerà que
Espanya no
compleix ei
Conveni
internacional
del 1949, factor
que fa que sigui
una destinació
preferent de ies
màfies.

(*) Dades del 2002. Recollides a l'Estudi sobre la prostitució femenina a Mallorca, inclòs en el
volum La Prostitució Femenina a Les Balears. Lleonard Muntaner editor, 2003.

publicat no tenia com a objectiu analitzar
què passa, quines consideracions es poden
fer sobre la gran massa de persones que re-
quereixen serveis sexuals a través de la gran
diversitat de vies existents, però el mateix
coordinador del volum, Antoni Tarabini, re-
coneixia la mancança, el caràcter d'assigna-
tura pendent que té l'anàlisi, fins i tot con-
ceptual, que s'ha de fer sobre el tema. Estig-
matitzades però requerides, i molt. Una con-
tradicció que a països com Suècia han resolt
sense embuts: prohibició de la demanda se-
xual, tot el paquet i el negoci a la il·legalitat.

cial, mèdica o antropològica. I no hi ha una
recepta única. A un país com Holanda, on
s'ha legalitzat, el conflicte subsisteix perquè
no es legalitzen les prostitutes emigrants.
Com diu Marisa Arrebo "no és fàcil prendre
posició de manera radical i estàtica respecte
de la prostitució. Si tenim en compte el de-
teriorament, físic i psíquic, que aquesta ac-
tivitat provoca és molt difícil pensar en la
prostitució com una feina, en una elecció
presa lliurement davant altres alternatives".
El treball efectuat per l'equip de la UIB, in-
clòs en el volum, reprodueix l'opinió dels
partits polítics de les Balears sobre una hi-
potètica legalització. És representatiu veure
com, llevat d'Els Verds, cap partit no es pro-
nuncia clarament. Tot i que, juntament amb
l'ambigüitat, els conceptes i les paraules que
cada formació tria ja indiquen bastant bé per
on van els tirs ideològics.

AMBIGÜITAT POLÍTICAra".

RES SOBRE ELS CLIENTS El llibre La Prostitució Femenina a Les
Balears aporta solucions, tot i que són solu-
cions parcials, apuntades per cada interlo-
cutor en funció de la seva activitat, sigui so-

I els clients? De la demanda, base imprès-
cindible, poques coses se'n diuen. El volum
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La reforma de sa Gerreria ha transformat
també l'antic barri "xino"

El negoci immobiliari espanta
la prostitució més marginal



Un llarg camí

La immensa minoria
Magdalena Cortés

del 21 de maig del 2008 s’hauran
d'adequar per a les persones amb
discapacitat física els mitjans de
transport, els edificis i els espais
construïts abans de l’entrada en

vigor d’aquest decret. Els constru-
ïts després es pressuposa que ja es
faran segons la norma. Però, sens
dubte, la fita és la inclusió social.
Precisament aquest concepte apa-
reix al lema de l’Any Europeu de
les Persones amb Discapacitat.
Aquest any que ara comença.

l’Associació Balear de Persones
amb Discapacitat Física (AS-
PROM) es reivindica l’adaptació
de coses tan bàsiques com els au-
tobusos públics de l’EMT o l’ac-
cés a la Policia Nacional. La llista
és més llarga quan ens referim a
la part forana. La majoria de po-
bles encara no han eliminat les
barreres arquitectòniques més bà-
siques com són les d’accés a l’ajun-
tament o a l’església.
Segons la disposició transitòria
primera del Decret 96/1994, abans

Les persones amb discapacitat no-
més representen un 3% de la po-
blació de les Balears. Els toca viu-
re a una societat que no els ha ten-
gut en compte a l’hora de planifi-
car el dia a dia. Per això pateixen
problemes de mobilitat, d’assistèn-
cia i d’exclusió social. Apoc a poc,
amb el seu esforç, aconsegueixen
que les ciutats s’adaptin a les se-
ves necessitats i que l’Administra-
ció els consideri a l’hora de plani-
ficar noves infraestructures. Però
encara hi ha moltpendent. Des de

Es tracta d'una tarja bancària carregada amb 180 euros que
només es pot emprar per comprar productes de primera ne-
cessitat. Per altra banda s'ha creat el Servei Interdeparta-
mental de Tutela de Persones Adultes Incapacitades Judici-
alment. Des de la seva creació s'han tutelat 120 casos a

Mallorca i Menorca, dels quals més del 65% són persones
amb discapacitat. També derivada del Pla ha estat la des-
centralització dels centres de valoració de les discapacitats
a Menorca i Eivissa; la concertació de places dels serveis
bàsics per a les persones amb discapacitat per assegurar-los
així un servei amb certa garantia de continuïtat; i la creació
de places noves.

Però l'Institut Balear d'Afers Socials té com a prioritat, a

El col·lectiu de persones amb discapacitat ha estat gairebé in-
visible fins fa poc temps. ASPROM va ser la primera associa-
ció que es va fundar a Palma l'any 1976, el seu objectiu és la
integració social de les persones amb discapacitat física. Des
d'ASPROM, Guillem Fullana insisteix que ha estat amb l'aiTi-
bada d'Unió Mallorquina al Consell de Mallorca que les asso-
ciacions han començat a poder dir la seva.

La taula per a l'accessibilitat es constituí el juny de l'any
2000 en el si del Consell de Mallorca. Els col·lectius afectats i
els tècnics de la secció d'accessibilitat es reuneixen cada quin-
ze dies i fan un seguiment d'obres públiques i privades d'ús
públic. D'aquesta manera es vetlla pel compliment de la nor-
mativa sobre accessibilitat.

L'any 2001, la Conselleria de Benestar Social creà el Con-
sell de Persones amb Discapacitat de les Illes Balears. La in-
tenció és regular la col·laboració entre l'Administració i les
associacions de persones amb discapacitat a l'hora de desen-
volupar les polítiques d'atenció i de promoció social.

Paral·lelament a la creació d'aquest Consell, l'any 2002 la
conselleria aprovà el Pla estratègic de benestar social per a
persones amb discapacitat de les Illes Balears per als anys 2002
a 2005. El Pla consta de dues parts, la primera analitza de for-
ma descriptiva els diferents recursos per a la població amb
discapacitat; la segona part estableix 38 mesures recollides en
24 objectius.

Una de les mesures ha estat la creació de la targeta bàsica,
que concedeix una ajuda econòmica als beneficiaris de les pen-
sions més baixes. A través d'aquesta targeta s'ha arribat a pen-
sionistes d'invalidesa amb una discapacitat superior al 65%.
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curt termini, l'ordenació de l'atenció primària, la creació d'una
residència per a discapacitats psíquics amb problemes de con-
ducta, la consolidació la targeta bàsica, l'inici de les obres del
futur centre per a grans discapacitats físics que estarà ubicat al
carrer Joan Crespí de Palma i l'organització i seguiment de
l'Any Europeu de les Persones amb Discapacitat.

cials dels diferents tipus de discapacitat de les Illes, les matei-
xes que també estan representades al Consell Social de Perso-
nes amb Discapacitat de les Illes.

La inauguració de l'Any va tenir lloc dia 29 de gener al Con-
solat de Mar. Els actes prevists per a aquest any inclouen acti-
vitats molt diverses. Una fira on hi participaran totes les asso-
ciacions per donar a conèixer la seva realitat, que se celebrarà
el mes d'abril a Mallorca i el mes de setembre a Menorca i a

Eivissa. Una conferència cada mes, una funció teatral a càrrec
de la companyia Sa Boira, de l'ONCE, inclosa dins dels actes
programats per a la celebració del Dia de la Comunitat Autò-
noma, i actuacions del grup infantil de l'ONCE, Els Mussols,
a les escoles. També dins d'aquest any es convoca un concurs
de premis d'investigació sobre la discapacitat a la comunitat
autònoma.

Així mateix s'han previst tres reunions de seguiment de l'Any,
el gener, març i abril, i l'elaboració del Document 2010. Aquest
document recollirà els objectius que s'hauran d'haver aconse-
guit d'aquí a set anys. La intenció és consensuar-lo entre totes
les forces polítiques i que sigui el guió de les futures actuad-
ons. Les associacions també participaran en l'elaboració
d'aquest document que és previst que es llegeixi al Parlament
el dia 3 de desembre, per tancar l'Any.

2003 L'ANY EUROPEU DE LES PERSONES
AMB DISCAPACITAT

No discriminació -i- Acció positiva = Inclusió social és el
lema d'aquest any dedicat a les persones amb
discapacitat. El seu objectiu final és la inclu- ei document
sió social, un concepte més ampli que la in- 2010 vol ser
serció laboral o la mobilitat. L'acció positiva
substitueix el concepte de discriminació po-
sitiva, perquè no es tracta de posar l'èmfasi en
la diferència, sinó en les possibilitats d'aques-
tes persones de dur una vida pràcticament nor-
mal.

Per organitzar els actes d'aquest any, la Conselleria de Ben-
estar Social, mitjançant l'Institut Balear d'Afers Socials, ha creat
una comissió on hi estan representades les organitzacions so¬

el guió per a
futures
actuacions.

Entrevista Guillem Fullana

"L'assignatura pendent és la feina"
M. C.

bles. El Consell de Mallorca, des que hi
ha Unió Mallorquina, ha creat la taula
per a l'accessibilitat on han convidat les
associacions a participar. Des de juny del
2000 col·laboram amb la taula i ja hem
fet 175 actuacions, hem donat assesso-
rament als serveis tècnics de l'ajunta-
ment, d'empreses privades... Ens reunim
cada quinze dies per posar en comú la
feina que feim i cada setmana visitam
diferents llocs. Per exemple, hem acon-

Guillem Fullana té 55 anys. Als 20 anys, una setmana abans d’anar al
servei militar, va tenir un accident de moto que el va deixarparaplègic. Va
estar dos anys hospitalitzatfent rehabilitació a l’hospital de Vall d’Hebron,
a Barcelona. Segons explica, a Palma en aquell temps ”no en tenien ni
idea”. Quan va tornar a Algaida, el seu poble, se ’n va adonar que no podia
anar enlloc. Tampoc no el varen readmetre a la feina. Era administratiu a
Telefónica mentre estudiava magisteri. Li donaren la invalidesa gairebé
d’amagat a través del metge de capçalera. ”Vaig quedar amb 20 anys, amb
moltes ganes de viure, però amb una societat que no em volia”. Gràcies a
l’ajuda d’un capellà va contribuir a posar en marxa la secretaria d’un
col·legi, però ho va haver de deixar perquè tenia problemes musculars.
Tampoc no va poder continuar els estudis de magisteri perquè la llei de
Villar Palacín, llavors vigent, establia que tota persona que no pogués fer
una taula de gimnàstica no podia ser mestre d’escola. Durant els deu anys
que va viure a Algaida, va participar a la creació de la delegació de l’Obra
Cultural Balear a l’any 1976, i col·laborà en la gestió d’un club esportiu.
Ara viu a Palma ifafeina aASPROM. Des de l’any 2000, a través d’aques-
ta associació forma part de la taula per a l’accessibilitat del Consell de
Mallorca.

La dada

ASPROM té ara 400 socis, I des de l'any
1994 ha fet 1.092 sol·licituds d'acces-
sibilitat. Participa a ia taula per a l'ac-
cessibilitat del Consell de Mallorca, i
també, des del gener del 1995 al Con-
sell Assessor per a l'Accessibilitat i a la
seva ponència tècnica de la Conselleria
d'Obres Públiques. Durant tot l'any
2002, un equip de quatre persones
d'aquesta ponència tècnica ha treballat
en la redacció del nou reglament d'ac-
cessibilitat que substituirà el Decret 96/

notat un canvi. El Govern balear, a tra-
vés de la Conselleria d'Interior, ha fet
cursos de formació i ha col·locat molts
de minusvàlids a diferents conselleries,
i per a això ha hagut de fer-les accessi-

-Com ha canviat la resposta perpart de
rEstat envers a les persones amb disca-
pacitat?

94.-Des que hi ha el Pacte de Progrés hem
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costa 350 mil pessetes, però pesa entre
deu i dotze quilos, i això la meva esque-
na ho nota. La Seguretat Social només

me'n paga 65 mil, la di-
feréncia l'he de pagar jo,

discapacitat però em compensa per
físic has de
ser ric".

"Per ser

la meva esquena. Tens
problemes de salut, de
manca de rehabilitació...

i tot t'ho has de pagar tu.

-Hi ha coordinació entre les diferents as-
sociacions de Mallorca?

-Nosaltres som la primera associació que
es va fundar a Palma, l'any 1976, des-
prés es va crear ASPACE. També vàrem
fundar Coordinadora, i ara curiosament
Coordinadora ens ha tret fora perqué no
hem volgut firmar un conveni segons el
qual nosaltres, com a associació, reco-
neixem que perdem pes polític. Si fa 27
anys que lluitam, no tenim per què ha-
ver d'anar sempre acompanyats de Co-
ordinadora per a qualsevol gestió o pro-
posta que vulguem fer. Hem remès
aquest conveni als serveis jurídics de les
administracions perquè ens diguin si te-
nim raó o no, i no hem rebut resposta.

Guillem Fullana

seguit tenir uns provadors a El Corte In-
glés, que l'institut de Marratxí sigui ac-
cessible... També ens passaran el projecte
del Museu del Baluard, hem anat a veu-
re la nova oficina de l'EMT, el centre
cultural de sa Calatrava... Jo reconec que
ha estat un canvi positiu, perquè ara no
ens sentim tot sols quan reclamam.

que fa a l'assistència mèdica?

-Per ser discapacitat físic has de ser ric.
Per exemple, una cadira normal de la
Seguretat Social que val 60 mil pessetes
pesa desset quilos. La quejo em compr

Els punts negres de l'accessibilitat
-Quines són les vostres principals rei-
vindicacions? Manolo Serrano i Guillem Fullana pateixen diferent tipus de discapacitat. Malgrat això

coincideixen a assenyalar alguns punts negres a l'hora de circular per Palma. L'edifici
de la Policia Nacional és el més anomenat. Aquest edifici, al qual tothom ha de pujar
si vol fer-se el carnet d'identitat o el passaport, té 12 escalons a l'entrada. Les perso-
nes en cadira de rodes no hi poden anar, i Manuel Serrano, que hi va vendre cupons
durant una temporada, conta que va veure com molta de gent queia al darrer escaló.
Segons explica Manolo, de moment el que es fa és que els encarregats atenen a baix
les persones que no poden pujar. Guillem Fullana explica les assignatures pendents
d'accessibilitat que s'enumeren des d'ASPROM: la flota d'autobusos de l'EMT de Pal-
ma, que està adaptada, però que no es pot utilitzar perquè els cotxes aparcats a les
parades d'autobús impedeixen la col·locació de la rampa; el tren de Sóller, les platges,
on encara no han aconseguit que les passarel·les arribin fins a l'aigua, i els campa-
ments, albergs, càmpings i cases de colònies. D'entre els edificis pendents d'accessi-
bilitat trobam el Casal Solleric, el Centre Cultural "SA NOSTRA" i el Museu de Mallorca.
De tota manera, Manolo i Guillem coincideixen que la majoria d'edificis públics estan
adaptats i que el principal problema és el carrer. Segons ASPROM, amb el Pla Mirall,
Palma i Calvià són les poblacions que més han eliminat les barreres arquitectòniques
dels seus carrers. Però aquestes reformes no serveixen de res si la gent desconeix que
no ha d'aparcar malament el cotxe o la moto. Malgrat que existeixen rampes a les
voravies, sovint queden inutilitzades perquè els cotxes hi aparquen davant. Per a Ma-
noio, que és cec, les rampes són també importants perquè li indiquen per quina part
del carrer pot travessar. Les motos aparcades damunt la voravia converteixen un
passeig en un camí ple d'obstacles que afecten cada persona de forma diferent se-
gons la seva discapacitat, però en tots els casos, impedeixen la seva mobilitat. La
proposta de disseny universal que assenyala Guillem Fullana és un enfocament dife-
rent. La idea és que tots, en un moment o d'altre de la nostra vida, ens podem veure
perjudicats per aquest gran nombre d'obstacles que hi ha al carrer. Així, aquest 3% de
persones amb discapacitat pot ser, en realitat, molt més si comptam les persones
que empenyen un cotxet o que no poden caminar per haver patit un accident. Per
això cal dissenyar les ciutats veritablement per a tots els ciutadans.

-L'assignatura pendent és la feina. La
majoria de persones amb discapacitat no
té feina, només en fa un 20% segons la
Fundació ONCE. A més, el discapacitat
tampoc no ha rebut formació, des del
moment que no ha pogut accedir als cen-
tres. L'únic institut accessible és l'Antoni
Maura, i a tots els hi remeten. Apart dels
nous, Marratxí i Bendinat, que també són
accessibles.
Som un 3% de la població i, així com la
tercera edat ven molt perquè són molts
de vots, nosaltres no. El que també hem
defensat és el disseny universal, una fi-
losofia molt estesa a Europa que diu que
ja no podem pensar només en els minus-
vàlids sinó que a la societat actual, a més
de les persones amb discapacitat física
hi ha els nins petits, les persones que
transitòriament tenen un accident, les
dones embarassades, els pares que pas-
segen un cotxet... i totes aquestes perso-
nes es troben amb les mateixes dificul-
tats que nosaltres.

-Supòs que també manquen ajudes pel
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Entrevista a Manuel Serrano

"Anar pel carrer es terrible"
M. C.

Manuel Serrano López té 53 anys i va quedar cec als
28. Era militar boina verda i li va explotar una granada
a la cara. Fa 18 anys que fa feina a VONCE per a la
qual ven cupons. Tambéformapart de Sa Boira, el grup
de teatre de VONCE, des de la seva fundació. Aquest
grup participa als actes organitzats amb motiu de VAny

Europeu de les Persones amb Discapacitat. Encara que
ell es declara "antidia, any o mes internacional" per-
què pensa que no és un any quan s'ha d'ajudar els dis-
capacitats o altres col·lectius amb desavantatges, sinó
"tots els dies fins que s'aconsegueixi la igualtat a tots
els nivells ".

-Sentiu que encara quedau al marge en
molts aspectes de la societat?

-Però segur que la cosa ha millorat en
els darrers anys.

xen la llei que estableix que les que te-
nen més de 50 treballadors han de con-

tractar dos minusvàlids. A part, la histò-
ria és molt simple, en època de crisi, com
ara, les empreses sempre prefereixen
contractar un no discapacitat. Tal vega-
da si rebessin més ajudes del Govern ens
contractarien més.

-Falta molt a tots els nivells, sobretot,
una de les coses més difícils és la manca

d'educació, no per falta de respecte, sinó
per falta la conscienciació de la societat,
perquè et puguis moure d'un lloc a l'al-
tre. Això, a banda de les barreres arqui-
tectòniques. N'explicaré un exemple:
acab de tomar d'Eivissa, amb nosaltres
venia una companya en cadira de rodes i
era terrible, per caminar 50 metres, ella
havia de caminar-ne 300, perquè no hi
havia rampes i on n'hi havia, trobava
cotxes aparcats.

-Sí, sobretot a causa del compliment de
les lleis en vigor. Ara la majoria dels edi-
ficis tenen rampes i possibilitats d'accés
per a tots nosaltres. El carrer és una altra
cosa, és terrible, tant per als cecs com
per a les persones amb altres tipus de
discapacitat. -De totes maneres VONCE és una orga-

nització moltforta que dónafeina a mol-
ta de gent.-Un dels aspectes més complicats és la

integració laboral?
-Ara no sé la xifra exacta, però dóna fei-
na a molts de discapacitats. A més,
rONCE no només ofereix vendre cu-

pons, sinó que també dóna feina a l'em-
presa, on la majoria de persones disca-
pacitades que hi fan feina no són cegues.
A més, un 3% de la venda del cupó va a
la Fundació per ajudar els altres incapa-
citats.

-Si no fas feina a l'ONCE és molt difícil.
La majoria de les empreses no complei¬

/ ' V

-Associar-se és bàsic per a un col·lectiu
com el vostre?

-Sí, és necessari, no només per ser més
forts, sinó per estar més informats.

-Parlem del grup de teatre Sa Boira.
Com va començar?

-Es va fundar l'any 1986. Simplement
ens vàrem ajuntar un grup d'amics i co-
mençàrem com un joc. Ja fa 16 anys, hem
fet més de 40 muntatges de tot tipus
d'obres, més de 400 representacions, i
hem estat per tota Espanya, i també a l'es-
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tranger. L'ONCE cada dos anys organitza una Mostra de Tea-
tre de Cecs on participen les diferents agrupacions d'Espanya.
La pròxima se celebra a la Corunya, del 29 de març al 5 d'abril.
Després anam al Eestival Internacional d'Humor a Las Palmas.
El teatre és una de les diferents activitats que tenim a l'ONCE.

de les„IMes Balears

-El teatre és una bona manera que la gent vos conegui.

12, 13 I 14 de març de 2003-Ajuda molt, sobretot a la normalitat, que vegin que les perso-
nes cegues que són a l'escenai'i poden fer-ho pràcticament tot.
Jo record al principi, quan t'apropaves un poc al final de l'es-
cenari, escoltaves: "que cau!", fins i tot hi havia gent que espe-
rava per veure quan queies. També tenim anècdotes: una ve-
gada férem l'obra Pigmalió i a Màlaga quan acabàrem l'actua-
ció va venir gent del públic a demanar on era el cec.

-Pensau que la gent té una idea preconcebuda del que potfer
una persona cega?

"Si tothom

conegués com
és la vida d'un

cec, ei sabria
ajudar".

ÀREES^PILfipí-La gent no sap com et mouràs, i és positiu
que vegi que fas teatre, que jugues a escacs...
i que ho pots fer igual que una altra persona
no cega. Per exemple, a mi em sembla molt
bé adaptar una casa per a cecs, però la meva
no ho està. Visc tot sol, les meves filles s'han

casat enguany, i l'únic que tenc són alguns senyals en alguns
llocs, al final, et cremes com tothom, et talles com tothom, i
xoques amb els mobles com tothom quan s'aixeca a la nit.

• Els reptes de les economies M
regionals davant la globalitza^l»

• Sófténibilítat: anàlisi econòmit

Inft^ructures i comp
•El turisme, evolució i

perspectives de futur

diversifica^
• El mercat lab

social

• Els efectes d^

pí

It
-Tal vegada el desconeixement de la majoria fa que visqueu
per davall de les vostres possibilitats.

-Un dels problemes principals és que manca informació. Si no
expliques coses, la gent no et coneixerà. Jo som cec des dels
28 anys, abans de quedar cec no m'havia preocupat mai d'aques-
tes qüestions. Ara es veu un poc més d'informació, però no
n'hi havia gens abans. Després passa el que li va passar al nos-
tre director de teatre, que el primer dia de classe va dir: "tu,
ves allà", i ningú no es va moure, i li demanàrem: "qui és tu i
on és allà?".
Si les barreres arquitectòniques es lleven, si hi ha rampes, però
després la gent no té informació i no sap que són molt neces-
sàries, hi aparcarà davant. El que fa falta sobretot és informa-

0-
%• la econòmíce

I i refSitom

Wvisularitat

flic i balançaFinançamen
fiscalció.

-Què vos agradaria que canviàs?
Pi'economia,
estadístiques

« ÓMantíficQ
-Que tot el món conegués com és la vida d'un cec i així sabrien
com ens poden ajudar. Es molt més fàcil si coneixes les limi-
tacions i la manera de solucionar els problemes. Simplement,
quan et volen ajudar a travessar el carrer, molta de gent t'agafa
del braç i t'empeny, quan el normal és primer parlar i demanar
si pots ajudar. Jo crec que tot ve de la desinformació. Es neces-
sari que ens coneguin perquè som pràcticament "normals".

col·laboren

http://conecoib.caib.es CDEIB

GOVERN
DE LES ILLES BALEARSm Quatre illes^

Ul7 tpàfS
cap • frontera

Vicepresidència,
Conselleria d'Economia Comerç i Indústria
Direcció General d'Economia
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El món rural, esperit de resistència
ONA

í

Dos experts en agricultura, i'exconseller Joan Mayol i el portaveu d'Unió
de Pagesos de Mallorca, Joan Mas, coincideixen que la feina de preser-
var el paisatge s'ha de pagar, però que l'activitat agrària, sense la qual
el món rural no existiría, s'ha de fonamentaren una major productivitat.
Cada pic hi ha manco explotacions agràries i menys pagesos, però els
participants a les tertúlies de la Fundació per a la Cultura del Poble es
neguen a caure en el pessimisme.

d'una agricultura rendible. En aquest
sentit apuntà que si bé el nombre d'ex-
plotacions a les Balears s'ha reduït de
les prop de 50.000 existents el 1972 a
les 20.000 del 2000, i que la terra llau-
rada ha passat de les 240.000 hectàre-
es a només 200.000, en canvi s'ha in-
crementat la superfície mitjana per ex-
plotació. Hi ha menys explotacions però

són més rendibles. Hi ha, endemés, una agroindústria a l'al-
ça i un moviment cooperatiu prou important. Empreses com
Agroilla, Fruitabona, s'Esplet, Ramaders de Felanitx i en
general tot el sector vitivinícola demostren que l'activitat
agrària és possible.

Són dues visions diferents, però complementàries, d'una
mateixa realitat: el món rural de Mallorca, condicionat per
una pressió urbanística que ha transformat l'ús del sòl, i la
necessitat de sobreviure, tant pel que fa a l'activitat agrària
com al seu paper de conservador del patrimoni natural de
les Illes. Joan Mayol, exconseller d'Agricultura i Joan Mas,
portaveu de la Unió de Pagesos de Mallorca, participaren a
la tertúlia que organitza cada mes la Fundació per a la Cul-
tura del Poble. El missatge és positiu: l'agricultura té capa-
citat per sobreviure, tot i que serà necessària una presa de
consciència forta per part de la societat que -es digué- so-
vint reclama conservar el paisatge però s'oblida dels au-
tèntics protagonistes de fora vila, els pagesos.

Joan Mayol i
Joan Mas.

UNA PERCEPCIÓ SOCIAL DIFERENT

Segons Joan Mayol, un dels símptomes que defineix el
canvi de la societat mallorquina respecte de la ruralia és
que té una concepció arquitectònica del paisatge, i deixa
que els plans de protecció, en definitiva els plans urbanís-
tics els facin arquitectes en lloc d'experts en agricultura.
"El paisatge agrari -digué- s'ha de saber interpretar, saber
com hi ha intervengut la mà de l'home". La serra de Tra-
muntana, que és el principal espai natural de Mallorca, no
seria com és sense una prèvia activitat agrària que, per
exemple, va fer possible la construcció de tots els marges.

Mayol parteix d'aquest reconeixement del món rural, i de
la diversitat del paisatge que ha provocat, per establir que
hi ha un valor patrimonial a l'espai agrari però que també hi
ha un valor aplicat, perquè és un dels atractius turístics. És
ei típic cas de les agències de viatge que anuncien per In-
ternet el moment en què floreixen els ametllers. Tot plegat
du a la conclusió que el paisatge no és de franc, que s'ha
de pagar, que probablement no s'hagi de pagar pel queja
està fet -perquè quan es feren les marjades o se sembra-
ren els ametllers va ser perquè eren rendibles- sinó per la
seva conservació.

EXPLOTAR ELS BOSCOS

Però malgrat això les ajudes al sector seguiran sent ne-
cessàries. S'ha de pagar el valor afegit que el món rural pro-
porciona al turisme mitjançant un pacte amb el sector. Un
fet que es fa molt més evident quan deixam de parlar d'agri-
cultura i ramaderia i ens fixam en les explotacions fores-
tais. La massa forestal de les Illes cobreix 200.000 hectà-
rees, però l'activitat s'hi ha rebaixat a quasi zero. Mayol ex-
posà, com a mostra, que de les vint-i-cinc serradores que
existien fa vint anys només en queden tres. "Els boscos de
Mallorca produeixen 192.000 tones de llenya seca a l'any -
diu- i per això mateix els boscos no poden ser intocables.

PER UNA AGRICULTURA RENDIBLE

El biòleg i exconseller d'Agricultura explicà que la conser-
vació del paisatge agrari ha d'anar lligada al manteniment
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El pagès d'avui és innovador, obert a la tecnologia, però
ha de lluitar contra la incomprensió del seu entorn i contra
altres enemics externs, com la globalització que permet
importar productes de qualsevol part del món a preus més
barats. "La reforma de la PAC (la política agrària de la UE) -

explicà- suposarà un gran canvi, però no és gens clar que
sigui beneficiosa per a l'agricultura. El seu objectiu és que
els pagesos europeus deixen de fer aliments". Segons Mas
això suposa una sentència de mort contra els agricultors
que rebran doblers per conservar el camp, però sense
produir-hi.

"La globalització fa que puguem comprar blat d'Ucraïna
molt més barat que el que puguem fer aquí i la conseqüèn-
cia és que han baixat els preus de 27 a 18 pessetes". "En-
demés -continuà- permet maniobrar les grans cadenes co-
mercials que Juguen constantment amb nosaltres, fan la
competència deslleial davant la mirada còmplice de les
administracions a les quals els preocupa, sobretot, que l'IPC
no pugi massa a causa dels aliments, si ho fa per mor del
petroli, doncs, què hi farem... però per causa de l'agricultu-
ra, de cap manera!". Quan es publica l'índex de preus al
consum, mes rere mes, sentim a dir que tal o qual produc-
te, el pollastre per exemple, s'ha comportat malament. La
veritat, però, és que els pollastres mai no es comporten
malament. Puja i baixa el seu preu, cosa que no fa ni l'habi-
tatge ni la roba que només pugen.

tot el contrari. S'ha dit i amb raó que la millor eina per con-
servar el bosc és la destral, sembla una contradicció, però
no ho és". I a Mallorca no s'hi fa res, la qual cosa és una
amenaça constant per al paisatge. "Una política agrària no
pot oblidar la forest, conclou Mayol, qui proposà fórmules

Agricultura,
qualque cosa
més que
conservar el

paisatge.

PRESSIÓ URBANÍSTICAd'explotació mixta entre l'Administració i la propietat priva-
da peral manteniment d'aquesta gran riquesa patrimonial".

El tercer gran punt de discòrdia és l'urbanisme. Sobre el
camp hi ha una pressió residencial molt forta contra la qual
els pagesos no poden competir. La terra és massa cara i si
un té necessitat d'ampliar l'explotació no ho pot fer. "El pro-
blema és que nosaltres -em va dir un polític- volem conrear
dins un solar i això és impossible". Aquesta és la realitat, tal
com l'exposava Mayol. Mallorca és un gran solar, però els
que l'han de protegir no són els urbanitzadors ni els hote-
lers sinó la gent del camp que no en treu beneficis sufici-
ents. "L'ecotaxa -conclou Mas- és un impost turístic que ha
de revertir en la preservació de l'entorn, doncs bé, les quan-
titats que destina a l'agricultura són molt minses".

DESPRESTIGI SOCIAL I GLOBALITZACIÓ

"Ei problema de la pagesia -començà dient Joan Mas- és
que la societat ens mira des de la perspectiva dels urbani-
tes. Sembla com si no tengués sentit que algú faci de pa-
gès. De fet, la nostra consideració social és molt baixa".
Malgrat això. Mas digué que hi ha joves que s'hi volen dedi-
car, però que ho fan des d'una perspectiva d'empresaris i
que s'han hagut de formara consciència. "Potser siguin una
minoria, però hi són. No hi ha cap enginyer agrònom en atur
a les Balears", sentencià.

Raquer i Alomar s'enfronten al Parlament
ONA

El conseller de Turisme I el portaveu popular s'acusaren mútuament de perjudicar la imatge turística de les Illes en un moment
d'incertesa econòmica i social. L'ambient prebèl·lic ha incentivat els temors sobre un nou descens en el nombre de turistes, un fet

que s'empra electoralment per desprestigiar l'adversari.

El conseller de Turisme, Celestí Alomar i l'exconseller i por-
taveu del Partit Popular varen discrepar oberta ment sobre
la política turística del Govern. Va ser en el Parlament, en
un dels darrers debats de la legislatura, en ple clima prebèl-
lic i quan només faltaven dues setmanes per a la ITB de
Berlín. Flaquer el va interpel·lar sobre les inversions fetes
amb l'ecotaxa i acusà de bell nou el Govern d'haver dimo-
nitzat el sector turístic i d'haver "destruït en molt poc temps

un model econòmic que funcionava i que era l'enveja d'Es-
panya". Segons el portaveu popular, la política turística se-
guida pel Govern seria responsable d'un descens de
800.000 turistes l'any passat i de perdre vuit milions de
pernoctes.

La conclusió de Flaquer és que durant aquests darrers
quatre anys s'ha perdut la batalla de la qualitat, amb una
minva dels ingressos turístics del 7,1% el 2002, que ha po-
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Alomar contraposà el model de les Balears al que defensa
Aznar quan destacà que Espanya havia assolit xifres rècords
de visitants el 2002 sense tenir en compte que, segons el
Banco de España, havien disminuït els ingressos.

En aquest sentit, el conseller reconegué que les xifres
mostren un descens de turistes que no es donava des del
1983, i per segon any consecutiu, però que malgrat això la
situació de les empreses és millor que no era i que. per
tant, disposen de més recursos per fer front a una crisi, la
solució de la qual requereix apostar per un nou model.

Segons el conseller de Turisme la política del Govern cen-
tral només té en compte el nombre de visitants i per contra
no fa inversions suficients en el sector, mentre que a les
Balears s'ha entrat en una via de reconversió a través de la
rehabilitació de zones i de la diversificació del mercat.

i;

sat l'economia de les Illes en una situació tècnica de reces-

sió. Endemés l'exconseller també acusà l'actual responsa-
ble de Turisme d'haver afavorit un increment de l'estacio-
nalitat. "La batalla de la desestacionalització també s'ha

perdut -digué- i ha tirat per terra l'esforç de molts d'anys".

SOBRE LA MALA IMATGE

El debat deriva cap a la mala imatge de les Illes a l'exteri-
or, provocada, segons el PP, per iniciatives com l'ecotaxa
que fan que els turistes no se sentin benvinguts. Flaquer
culpà Alomar d'haver empobrit les Illes i d'haver provocat
una confrontació social mai no vista. Alomar negà que això
fos cert i culpà ei mateix PP i les grans empreses hoteleres
d'anar contra els interessos de les Illes. "Vostès -digué- són
els culpables de la mala imatge a causa de les contínues
crítiques que fan per perjudicar ei Govern".

BALEARS EN MILLOR SITUACIÓ

Celestí Alomar desmentí les xifres exposades per Flaquer
0, si més no. la interpretació que n'havia feta. I informà que
la despesa mitjana per persona i dia va créixer un 0.6%,
mentre que a la major part de les comunitats autònomes
es registrava una pèrdua del poder adquisitiu dels turistes.

El 70% de la poblado creu en el
turisme

ONA

El Centre de Recerca Turística de les Illes Balears, el CITTIB, ha fet una enquesta segons la qual la major part
dels ciutadans de les Illes creuen que el turisme té més aspectes positius que negatius. Són a favor de

l'ecotaxa i també a favor d'una estabilització de les xifres de visitants per poder mantenir i'actuai qualitat de
vida i de i'entorn.

Un 70% dels residents a les illes considera que el turisme
té més aspectes positius que negatius. Dels primers en
destaca la capacitat per generar llocs de feina, la qual cosa
permet una qualitat de vida més elevada. Mentre que entre
els negatius, l'enquesta del CITTIB alerta sobre els proble-
mes de trànsit, el preu de l'habitatge i la degradació medi-
ambiental. Així es desprèn de l'Estudi sobre les actituds i
percepcions de la població resident envers el desenvolupa-
ment turístic a les Balears, realitzat per l'Àrea de mercats
emissors del Centre de Recerca i Tecnologies Turístiques
(CITTIB) i la UIB, dirigit pel professor Antoni Serra.

A la presentació, ei director del CITTIB, Carmel Bonnín,
advertí que la ciutadania no era aliena als debats que es
produeixen sobre el turisme i, en aquest sentit informà que
la major part de residents illencs creu que els empresaris
turístics tenen massa influència política. I un col·lectiu en-
cara més gran, vuit de cada deu ciutadans, considera que
el turisme que arriba a les Illes és de baixa qualitat.

Aquesta enquesta, realitzada entre 2.000 residents, mos-
tra que el major grau de crítica es troba entre la població

autòctona, que s'identifica més amb les Illes i els seus pro-
blemes i és la que demana el canvi de model. En resum, els
residents estan a favor de la desestacionalització, del turis-
me de qualitat i de l'adaptació del model, i, per contra, pen-
sen que no es pot incrementar el nombre de visitants més
enllà de les xifres actuals.

SUPORT A L'ECOTAXA

Una part important dels enquestats, el 80%, creu que hi
ha d'haver una regulació i control sobre l'activitat turística
per part de l'Administració. L'ecotaxa té un suport majorita-
ri, superior al 70% de la població, mentre que la resta con-
sidera que és un error fer pagar imposts als turistes.

L'enquesta també diu que les ofertes alternatives al tu-
risme de sol i platja són acceptades per la gran part dels
entrevistats. Així, l'agroturisme, el turisme de natura, el cul-
tural i l'esportiu tenen el vistiplau dels residents, que no-
més mostren una diversitat d'opinió quan es parla de sego-
nes residències, golf o ports esportius.
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Madríd-Palma: "Relacions manifestament
millorabies"

Sebastià Verd

Miquel Ramis torna al primer plànol de l'actualitat política. És el nou
delegat de Govern a les Illes Balears en substitució de Catalina Cl-
rer, que va ser designada candidata del PP a la battla de Palma. Es
tracta del primer moviment de peces Important del Partit Popular de
cara a les pròximes eleccions, tot l que en la presa de possessió
Ramis asseguràs que faria tot el possible per millorar tes relacions
entre ¡'Administració central l l'autonòmica. En qualsevol cas, el re-
Heu a la Delegació no pot deixar ningú Indiferent.

-Com a delegat retorna a la primera fila de la política. N'està satis-
fet?

-És clar que sí. Em sent polític per vocació i, sincerament, la política
sempre m'ha duit més satisfaccions que disgusts. Tenc bons records
tant del meu pas per la Conselleria d'Ordenació del Territori com per
la batlia d'Alcúdia. La Delegació de Govern és diferent, però esper
poder contribuir, si més no, a millorar les relacions entre les admi-
nistracions central i autonòmica i evitar així, com passa, que es per-

din moltes d'inversions que són impor-
tants per a les Illes.

ciutadà conscient, que el sector turístic, i
en concret l'hoteleria, és essencial per a
l'economia de les Illes. Hi ha problemes.
Uns els patiran més que els altres. També
coneixem que endemés del debat social
hi ha un enfrontament polític que fa que
les qüestions es distorsionin. Forma part
de les regles del joc polític. Però, en toteas,
allò que no podem fer és anar contra els
interessos del ciutadà. I en turisme, per so-
bre de les diferències, també hi ha impor-
tants punts d'encontre.

-Vostè és el delegat d'una de les dues
parts, com pot contribuir a millorar aques-
tes relacions?

-Les relacions són manifestament millo-
rabies i, encara que és cert que som dele-
gat entre les meves funcions també hi és
la de transmetre les inquietuds i els pro-
blemes de les Illes. I això intentaré, amb
tota la lleialtat institucional possible.

SEGURETAT CIUTADANA
DAVANT LES ELECCIONS

-Un altre front de batalla és la seguretat
ciutadana. Hi ha menys seguretat ara que
fa uns anys?

-Però també pertany a un partit

-No ho oblit... Però una cosa no lleva l'al-
tra. Es potser lleial institucionalment i, al
mateix temps, tenir una militància activa a un partit, el Partit Po-
pular, amb el qual m'identific plenament. Com a partit puc defen-
sar allò que ens diferencia d'altres forces polítiques, però com a
delegat hauré de vetllat perquè el diàleg entre institucions sigui
possible.

-No sé si hi ha més o manco seguretat, ara
bé: el cert és que el ciutadà perceb que n'hi ha menys. És
una percepció que pot tenir causes diverses, contra les quals
de vegades és difícil lluitar. S'ha dit que la delinqüència ha
pujat un 45% el darrer any, però això no és cert, ja que s'hi
sumen totes les denúncies fetes tant a la Policia Nacional
com a la Local. Per separat l'increment no arriba ni a un 1%.
En qualsevol cas, però. el que s'ha de fer és actuar, coordinar
les forces de seguretat i dotar-les de més mitjans, si això és
possible. Particularment em consta que la meva antecesso-
ra, Catalina Cirer i els comandaments de la Policia i de la
Guàrdia Civil han fet un gran esforç. Però no n'hi ha prou. Ens
hem d'esforçar encara més.

-fíns i tot en un període electoral?

-Sobretot en un període electoral. Que hi hagi eleccions és un
obstacle afegit perquè si per si mateix els diferents partits man-
tenen estratègies i punts de vista molt divergents, davant les
urnes tendeixen a manifestar-se encara més distants i, conse-

qüentment es tanquen portes al diàleg a l'espera dels resultats.
Som conscient que serà difícil, però s'ha d'intentar, perquè el
ciutadà quan parla amb l'Administració parla amb una. No entén
de diferències quan té problemes.

-La immigració hi té res a veure en aquesta percepció?

-Miri, una de les coses que més m'han xocat quan he entrat
per primer cop a la Delegació són les cues d'immigrants que
esperen per arreglar els seus papers. Ens falten mitjans per
atendre'ls millor, però ho hem de fer. Hem d'evitar les cues i
tractar els nouvinguts com qualsevol altre ciutadà. Els immi-
grants, com a tais, tenen tots els drets, els mateixos drets
que un mallorquí o un resident amb regla. També els matei-
xos deures.

-/ en aquests moments sembla haver-n'hi de problemes. La situa-
ció turística no és per tirar coets. Li ho expòs així perquè vostè té
relació directa amb el món hoteler.

-Qui no té relació amb aquest món a Mallorca? Jo n'he tengut i
en tenc com a misser i familiarment, a més a més també com a
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Conselleria d'Hisenda i Pressuposts

«taxa genera 36,7 milions d’
el primer any de vigència

euros::V!

ONA

Feta Ja la liquidació completa del 2002, els establí-
ments hotelers han pagat o presentat avals peraques-
ta quantitat que permetran finançar els primers pro-
Jectes de l'ecotaxa. El 65% dels establiments hotelers
han pagat directament l'impost, per un valor de 12,5
milions d'euros.

port de les liquidacions efectuades) amb relació a qualse-
vol tributéis que determinen els pressuposts, independent-
ment de quan es faci efectiu l'ingrés de la quota. És així
perquè l'article 61 de la Llei 1/1986, de 5 de febrer, de fi-
nances de la comunitat autònoma de les Illes Balears (en
el mateix sentit que l'article 83 del Reial decret legislatiu
1.091/1988, de 23 de setembre, pel qual s'aprova el text
refós de la Llei general pressupostària) estableix per a l'exe-
cució pressupostària el principi d'anualitat. Això significa
que cada ingrés, tot i que es faci efectiu amb posterioritat a
l'any en què va ser previst, s'imputa al pressupost d'aquella
mateixa anualitat.

Per tant, tal com ja succeeix amb la resta de tributs auto-
nòmics, també en el cas de l'impost ecoturístic es pot fer la
despesa prevista a càr-
rec dels drets liquidats a
favor de la hisenda auto-
nòmica. De la mateixa
manera va ser gestionat
l'impost sobre instal-
lacions que incideixen
en el medi ambient

(isiquiema), aprovat l'any
1991, i també amb mul-
titud de recursos pen-
dents de resolució des

que es va crear. Com a
exemple, cal recordar
que la primera liquidació
(corresponent a l'exerci-
ci 1992) del llavors deno-
minat "impost ecològic" no va ser ingressada efectivament
per cap dels contribuents. La previsió pressupostària era
de 3.000 milions de pessetes i totes les liquidacions, per
valor de 1.828 milions, varen ser impugnades, sense que
cap quota tributària no fos materialment cobrada pel Go-
vern. No obstant això, aquesta quantitat va passar a tenir
la consideració de drets a favor de la comunitat autònoma
i, en conseqüència, permeté la generació de la despesa cor-
responent pel mateix import.

En el cas del primer exercici de l'impost ecoturístic ara en
vigor, s'han ingressat efectivament 12,57 milions d'euros
(2.091 milions de pessetes), que corresponen a 1.517 subs-
tituts dels contribuents, és a dir, un 65,25% del total d'es-
tabliments censats. Aquest percentatge registrat a la liqui-
dació final anual supera el 54,50% del primer pagament a
compte, efectuat ei mes de setembre passat, quan foren
1.247 els substituts del contribuent que ingressaren el tri-
but. També si es considera la proporció de l'import ingrés-
sat sobre el liquidat, s'ha experimentat un augment, ja que
ha passat d'un 23,94% a un 62,49% sobre el total.

Així, es registra una tendència cap a l'increment del nom-
bre d'establiments que, en lloc de presentar un recurs con-
tra la liquidació sense fer efectiu el pagament, procedeix a
ingressar l'import corresponent, i/o impugnar la declaració
liquidació, també amb l'aval corresponent.

L'import liquidat en concepte de l'impost ecoturístic durant
l'any 2002 ha estat de 36,7 milions d'euros (devers 6.100
milions de pessetes), d'acord amb la informació tramesa
per les entitats bancàries col·laboradores del Govern en
matèria de gestió d'ingressos tributaris i amb les dades pro-
cedents dels diferents serveis territorials de la Conselleria
d'Hisenda i Pressuposts.

Aquesta és la quantitat que, segons ha informat la con-
selleria, configura els drets reconeguts a favor de la hisen-
da autonòmica. Aquest fet permet des del punt de vista pres-
supostari i tot considerant que l'impost és finalista, la ge-
neració dels crèdits de despeses corresponents per finan-
çar els projectes prevists en el Fons de rehabilitació d'es-
pa is turístics.

Entre el dia 1 i el 30 de gener, la totalitat de les empreses
d'allotjament censades com a substitutes del contribuent-
que és la persona que pernocta a l'establiment- han pre-
sentat les seves declaracions: les que optaren pel sistema
d'estimació directa han tramitat les autoliquidacions del
darrer quadrimestre del 2002, mentre que les que s'acolli-
ren al pagament del tribut per mòduls (estimació objectiva)
han fet la liquidació de final de l'any, després del pagament
a compte de setembre. Demolició de

l'hotel Dinos
amb doblers de
l'ecotaxa.

RECONEIXEMENT DELS DRETS

Aquestes primeres liquidacions del tribut constitueixen
l'inici del procés de reconeixement dels drets a favor de la
comunitat autònoma que permeten generar els crèdits per
executar els projectes prevists, tant si l'import del deute tri-
butari existent entre el substitut del contribuent i la hisen-
da s'ingressa efectivament com si s'aporta un compromís
de garantia per demanar l'ajornament del pagament o per
impugnar la liquidació.

Cal assenyalar que no hi ha una limitació pressupostària
derivada del fet que no s'ingressi materialment la quota tri-
butària, ja que també en aquest cas la hisenda autonòmi-
ca adquireix els drets per dur a terme les despeses corres-
ponents, amb la cobertura dels avals dels substituts dels
contribuents. Per tant, aquesta circumstància no afecta
l'execució dels projectes que el Govern ha previst en el marc
del Fons de rehabilitació d'espais turístics, al qual està afee-
tada la recaptació de l'impost.

L'ISIQUIEMA com a precedent

En aquest sentit, i d'acord amb la normativa vigent, són
els drets reconeguts a favor de la hisenda autonòmica (l'im¬
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Bruss@M
Una delegació de les Illes Balears encapçalada pel president Antich va
ser a Brussel·les per entrevistarse amb la comissària de Medi Ambient,
Margot Wallstròn i presentar-li els primers projectes finançats per
l'ecotaxa. La comissària mostrà el seu suport a l'impost i demanà que
s'informi els turistes sobre els seus objectius.

ent. Antich s'entrevistà amb la comissària
durant tres quarts d'hora, en un encontre al
qual també assistiren els consellers de Tu-
risme, d'Obres Públiques i la de Medi Ambi-
ent i el delegat del Govern a Brussel·les,
Antoni Costa.

El president Antich explicà a Margot Wallstròm que l'eco-
taxa s'ha plantejat com a instrument de solidaritat del tu-
risme amb altres sectors econòmics, com ara l'agricultura,
que només representa 1'!% del PIB, però que gestiona el
80% del paisatge, que és -digué Antich- "la nostra millor in-
dústria". Per part seva, Wallstròm transmeté a Antich l'inte-
rès de la Unió Europea sobre aquesta figura impositiva, per
tal de plantejar-se iniciatives similars a altres destinacions.
D'altra banda, la comissària de Medi Ambient expressà al
president del Govern la necessitat de donar a conèixer les
actuacions que es realitzen amb l'impost, especialment
entre els turistes que visiten les Illes.

Això no obstant, la comissària de Medi Ambient expressà
la seva preocupació per la campanya que s'ha fet en contra
de l'ecotaxa que ha perjudicat la imatge de l'impost i dels
seus objectius. En aquest sentit, els polítics de les Illes li
explicaren altres projectes que es fan en ordenació del ter-
ritori, residus o transport públic que, juntament amb el tri-
but, són els eixos per al canvi de model econòmic.

Antich demanà el suport polític i econòmic de la UE per
facilitar l'esforç que implica aquest canvi, cap a un model
que sigui sostenible socialment i mediambientalment. El
conseller de Turisme, Celestí Alomar explicà que ja es tra-
miten ajudes de la UE per a alguns projectes concrets de
l'ecotaxa i que l'l de març serà en marxa una campanya
informativa per donar a conèixer les actuacions que es rea-
litzaran amb l'ecoimpost d'aquí a tres anys.

Un moment de
l'entrevista entre

Antich i la
comissària de
Medi Ambient

El president del Govern, Francesc Antich, s'entrevistà a
Brussel·les amb la comissària de Medi Ambient, Margot
Wallstròm. L'objectiu era fer-li conèixer els projectes que
l'executiu de les Illes vol finançar amb l'ecotaxa, una inicia-
tiva que la comissària aplaudí pel que "suposa -digué- de
posar en pràctica polítiques concretes per al medi ambi-

El Govern inaugura la segona "ambaixada"
europea a Brussel·lesAntich a una

sessió del Comitè
de Regions.

El president Antich va inaugurar a Brussel·les la segona "ambaixada" de
les Illes a Europa, després que l'any passat s'instal·làs la primera a Berlín.
És a les dependències del Centre Balears Europa de la capital europea,
que funciona des del 1996. L'objectiu d'aquesta Oficina de Turisme serà
la promoció de l'arxipèlag entre els belgues i els luxemburguesos, amb
l'objectiu de diversificar els mercats emissors de visitants i al mateix temps
de col·laborar en els temes relacionats amb el turisme amb els quals fa
feina el CBS.

Seguint la línia de feina de l'oficina inaugurada a Alemanya, el Govern
vol potenciar les relacions amb els majoristes de viatges i amb els mit-
jans de comunicació locals. També s'intensificarà la presència de repre-
sentants de les Balears en els esdeveniments turístics que tenguin lloc
en aquesta àrea d'influència a través de la participació en fires, presen-
tacions 0 viatges de treball per a la premsa i agents de viatges d'aquesta
zona.

Com a primera mesura, a la seu del Departament de Turisme de BrusseI-
les s'hi ha instal·lat una mostra dels projectes finançats amb l'ecotaxa.
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Les Balears super
connexions ADSL d'Internet

ONA

La comunitat autònoma balear compta amb els per-
centatges més alts de l'Estat tant en línia d'alta veloci-
tat com en telefonia mòbil. Per contra encara es tro-
ben retardades en l'ús d'ordinadors a les llars.

Les Illes Balears tenen un dels percentatges d'ADSL més
alts de tot l'Estat, les línies de banda ampla d'Internet que
permeten la connexió a alta velocitat. Segons les darreres
dades superen ja les 31.000 connexions després d'enre-
gistrar el 2002 un 181% d'increment, molt per sobre del
155% estatal. Aquest fet fa que les Balears siguin una de
les comunitats on Internet té més penetració, tal com ex-
plicà el director territorial de la Telefònica, Pedro Ortiz que
presentà. Juntament amb conseller d'Innovació, Priam
Villalonga l'informe sobre la societat de la informació a Es-
panya.

Atota Espanya hi ha poc més d'un milió d'ADSL instal·la-
des, de les quals quasi la meitat es reparteixen entre Madrid
i Barcelona, amb més de 200.000 línies en cada cas. A con-
tinuació vénen València (45.000), Màlaga (42.000), Alacant
(35.000) i les Balears, que les supera totes en percentat-

de llibres, material informàtic i es-
tris de la casa.

Pel que fa a les empreses que
efectuen transaccions per Internet,
la situació també és favorable a les
Balears que només es veuen supe-
rades per Catalunya i Cantàbria. A
les Illes una de cada cinc empre-
ses declara fer qualque tipus de
transacció per la xarxa.

Respecte a la informatització de
les llars, al marge d'Internet, les
llars de les Illes equipades amb PC
és d'un 33,5%, davant un 41% de
mitjana espanyola i un 57%d'euro-
pea.

En qualsevol cas, l'aspecte
menys favorable de la societat de
la informació referida a les Illes té
a veure amb els llocs de feina. Les
Illes Balears se situen a la cua de
les ocupacions que s'ofereixen en el sector, amb només un
2% d'un pastel estatal que es reparteixen Madrid i
Barcelona.

Per contra, on tornen a situar-se en posició de lideratge
és a la telefonia mòbil. L'estudi posa de manifest que les
Balears té un 89,8% de penetració, un índex que supera
tant la mitjana estatal com l'europea.

Fibra òptica.

ge.
"La taxa de llars amb accés a Internet -digué Ortiz- se si-

tua en la franja alta i, endemés, les Balears són la segona
comunitat autònoma on les empreses més fan servir l'ordi-
nador. També és la segona comunitat que fa més compres
per Internet, amb un 2,2%, un percentatge que només su-
pera Madrid. La major part de les compres que es fan són

"Internet per un tub", campanya de
Calvià per facilitar i'accés a ia xarxa

ONA

L'Ajuntament de Calvià ha iniciat una campanya per facilitar l'accés a Internet als
Joves del municipi d'entre 14 i 25 anys. S'anomena "Internet per un tub" i consisteix
que tots els Joves que ho desitgin podran beneficiar-se de tarifa plana o connexions
ADSL a meitat de preu, així com de comprar ordinadors personals a baix cost. Els
Joves poden comprar un PC de darrera generació per 1.172 euros i contractar una
línia d'alta banda per 21 euros mensuals durant un any. Hi col·laboren l'ajuntament, la
Conselleria d'Innovació, El Corte Inglés i Retevisión.

Cadascuna de les administracions, ajuntament i govern, aporten deu euros mensu-
als per cada connexió, la qual cosa suposa un pressupost global 250.000 euros de
subvenció en cas d'arribar a les mil línies programades.

A més a més, l'ajuntament ha firmat un conveni amb "Sa Nostra" per finançar la
compra dels ordinadors a un interès del 6%. Segons els estudis fets, en el municipi hi
ha 7.800 famílies amb membre que tenen entre 14 i 25 anys que poden acollir-se a
aquesta oferta. També s'hi diu que el 77% dels Joves empra normalment un ordinador
mentre que la mitjana europea no passa del 56%.
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Conselleria d'Innovació i Energia

Eivissa comptarà
amb i: ja extensió

dei Parc BiT

g

EL Consell ib.

desset ajuntaments
> - a
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La Conselleria d'Innovació i Energia ha anunciat que obrirà a
Eivissa una oficina del Parc BIT amb l'objectiu d'assessorar
les empreses de les Pitiüses relacionades amb la societat de
la informació. Aquesta serà la primera de les passes previs-
tes en una fase de descentralització del parc tecnològic que
també abastarà Menorca. La conselleria Ja ha pressupostat
200.000 euros per a l'actual exercici.

Es tracta d'una extensió dels serveis incorporats al Parc
BIT i que s'orienta cap al sector privat per facilitar l'accés a
les noves tecnologies, tant pel que fa a qüestions estricta-
ment tècniques com de finançament i de subvencions de les
diferents administracions europea, estatal o autonòmica.

INFORMACIÓ TURÍSTICA y.

Tal com vénen les coses, mai no ^
'TLTH sobrarà informació sobre el sector I

~

I turístic i la seva evolució per a la ?
[I pròxima temporada, així com dels '

|! canvis a més llarg termini que es i
- produeixen en els mercats. A Inter- ^

■ net n'hi ha molta, gairebé tots els
I majoristes de viatges tenen la seva
i pàgina web, així com la immensa í
, majoria de destinacions turístiques =

entre les quals s'hi troben les Illes
Balears. Ja en altres ocasions hem

ragsg»

joigaadáiltauUMTorisii»El Consell Insular de Mallorca i desset

ajuntaments han firmat, a través del De-
partament de Cooperació Local, un con- f _

veni de col·laboració per a la promoció § ^
d'energia solar tèrmica pera usos domés-
tics. Es tracta dels ajuntaments d'Alcúdia,
Binissalem, Búger, Calvià, Campanet,
Capdepera, Consell, Petra, Puigpunyent,
Santa Maria, Sant Llorenç, Sóller, Sineu i
Vilafranca. Tots ells instal·laran a les ca-

ses que ho sol·licitin equips compactes
d'energia per subministrar aigua calenta
sanitària dins d'un pla que ha promogut
la Conselleria d'Innovació i Energia del
Govern.

Cada ajuntament aporta 60 euros de
subvenció per a cada equip i el CIM al-
tres 107. D'aquesta manera es pretén
reduir el consum de combustibles con-

vencionals com el butà, el gasoil i l'elec-
tricitat. Aquest conveni té una vigència
fins a final del 2003. L'objectiu previst en
el Pla energètic de les Balears és haver
instal·lat 400.000 metres quadrats de
col·lectors tèrmics abans del 2015.

i

E> Twwnp MukU en 2002: Me)or de lo

U uiKVUL6én£!&•SISsí'

id. TOURCGM ■ Un hito en 1» conwacadones
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íwww.world-tourism.org/espanol
I

. fet esment a visit.balears.com o

finestraturística, però avui volem fer una proposta fora del nostre àmbit ^
1 natural Ja que, al capdavall, el turisme és una activitat absolutament globa- 1
i litzada.
: Doncs bé, per navegar pel món
, turístic, què millor que obrir la pà-
I gina de l'Organització Mundial de
• Turisme que inclou, en castellà,
? els seus informes i comunicats, on

hom pot seguir puntualment les
é darreres incidències del sector, so-

bretot les relacionades amb l'Il I

; de setembre i les repercussions I
;■ que aquest fet ha tengut sobre el I
í turisme internacional.

I

ï

i

T'ü

www.itb-berlin.com iD'altra banda. Ja que som en ple-
na ITB, no vendrà gens malament beure directament de les seves fonts. Els |
comunicats, en alemany i anglès, permeten seguir la fira en directe i com-
provar com el mercat no perd l'esperança a pesar de la crisi econòmica i de ]

I la incertesa de la guerra. També Fitur i la World Travel Market tenen les
ï seves adreces electròniques.

5

I

1
í

tatíi «w ss& íhsí Tft». F3i^- 1^91

ONA - Quadern de debat, 104



www.sanostra.es

Tota la informació dels nostres

productes i serveis a la nostra pàgina
web on també, si bo desitjau. podeu

comprar entrades per al cinema,
consultar en temps

real l’evolució dels mercats
financers, etc.

FONOSANOSTRA
971 757 242

CAIXERS
AUTOMÀTICS

Des de qualsevol telèfon del món
podreu realitzar una gran quantitat

d’operacions amb tota agilitat i
seguretat. Oe dilluns a dissabte.

Més de 300 caixers a tes Balears.
perfectament senyalitzats.

de 8:00 a 22:00 hores. Servei A qualsevol hora del dia i de la
gratuit que podeu sol·licitar nit. els 365 dies de l’any.

telefonant-hi.

SANOSTRA.NET
El servei de Banca Electrònica

de "SA NOSTRA" us permet
consultar còmodament els vostres
contractes i fer tes operacions més

freqüents, a través d’internet.
Donau-vos d’alta des de ta nostra

pàgina web.
MES DE 200

OFICINES
A tot arreu de les Balears, on més di;
1.300 professionals de tota confianç i

us atendran i assessoraran

personalment Perquè tengueu
"SA NOSTRA" sempre a mà.

sempre a ma

www.sanostra.es



Més i millors infraestructures
a a UB

.-í

El nou edifici Gaspar Melchor Jovellanos, de quasi 20.000 m2, destinat
als estudis de Dret i d'Econòmiques, amb els més moderns i avançats serveis,
amb espais comuns, multiaulari, biblioteca de 1.500 m2, sales de
videoconferència i d'informàtica, etc., compleix les millors condicions per
garantir una universitat més competitiva i de més qualitat.
Perquè el progrés cultural, el desenvolupament tecnològic i la competitivitat
de la nostra societat depenen també d'unes millors infraestructures
universitàries. Amb el PROGRÉS

(hi som tots)Una aposta per la universitat, i amb la universitat.
Una aposta per l'educació, la formació i el futur.
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